
۲۰ میلیون نفر جمعیت تهران و البرز در 
معرض بیشترین تنش آبی

ســخنگوی صنعت آب گفت: کل تهران و البرز 
بــا ۲۰ میلیون نفر جمعیت در این محدوده در 
معرض بیشــترین تنش قرار دارند. به گزارش 
ایسنا، عیســی بزرگ زاده از پیشرفت چشم گیر 
پروژه های آبرســانی به تهران خبر داد و گفت: 
با بهره برداری از دو پروژه مهم تا پایان تابستان، 
سهم آب سطحی تهران افزایش می یابد. تهران 
در آســتانه جهش در تأمین آب ســطحی به 
گفته بزرگ زاده، پیشرفت پروژه های انتقال آب 
به تهران به بیش از ۶۰ درصد رســیده است و 
نسبت به گذشته دو برابر سرعت گرفته است. 
وی افزود: پیش بینی ما این اســت که تا پایان 

شــهریورماه، این پروژه ها وارد مدار بهره برداری می شوند و به کمک تأمین آب تهران خواهند آمد. 
وی در تشــریح جزئیات این طرح ها گفت: این پروژه ها در دو فاز طراحی شــده اند که فاز اول آن با 
ظرفیت دو و نیم مترمکعب در ثانیه تا تصفیه خانه کرج پیش خواهد رفت. انتقال بار تأمین آب کرج 
از سد کرج به طالقان سخنگوی صنعت آب تأکید کرد: با اجرای این طرح، ما دیگر از سد کرج برای 
تأمین آب شهر کرج استفاده نخواهیم کرد و کرج از این پس از سد طالقان آب دریافت می کند؛ در 
نتیجه، آبی که پیش تر از سد کرج به کرج می رسید، می تواند به تهران اختصاص یابد و به تأمین نیاز 
پایتخت کمک کند. سهم آب سطحی تهران بالا می رود بزرگ زاده افزود: سهم آب سطحی در تهران 
افزایش یافته و دلیل آن دو پروژه  بزرگی اســت که هر کدام حدود ۲۳۰ تا ۲۴۰ میلیون مترمکعب 
آب را وارد شــبکه می کنند. پروژه سدلار؛ در دست اجرا با برنامه  زمان بندی سال ۱۴۰۶ وی درباره 
پروژه دیگر در حوزه ســد لار گفت: پروژه سد لار در واقع یک تونل است و امکان اجرای خطی آن 
را نداریم. زمان بندی آن برای ســال ۱۴۰۶ پیش بینی شــده و اکنون در حال اجراست. کیفیت آب 
تهران؛ خط قرمز وزارت نیرو بزرگ زاده در پاســخ به سؤالی درباره کیفیت آب در سال های خشک 
گفت: ما در دوره های خشک ممکن است به لحاظ کیفیت آب دچار چالش شویم، اما این بحران به 
معنای آب ناســالم نیست. وی تأکید کرد: کیفیت آب شرب، خط قرمز ماست. همان آبی که مردم 
تهران مصرف می کنند، ما و خانواده های ما نیز در سراســر کشور استفاده می کنیم.آزمایشگاه ها در 
سراسر کشور در حال پایش او با اشاره به گستردگی نظارت کیفی بر منابع آب کشور گفت: بیش از 
۹۰۰ تا نزدیک به هزار واحد آزمایشگاهی فعال مخصوص پایش کیفیت آب در سراسر کشور داریم 
و در تهران نیز اکیپ های ثابت و سیار فعال هستند. بزرگ زاده تصریح کرد: کمیت آب را نمی شود 
همیشه با هزینه جبوی در پایان از مردم خواست در صورت مشاهده هرگونه مشکل کیفی، با سامانه 
۱۲۲ تماس بگیرند تا در سریع ترین زمان ممکن پیگیری شود.با اشاره به وضعیت پیچیده منابع آبی 
استان تهران، تأکید کرد: مدیریت مصرف و بازنگری در نظام تعرفه گذاری، شرط لازم برای پایداری 
آب در پایتخت است.بزرگ زاده با تشریح جزئیات چالش های تأمین، مصرف، و توزیع آب در استان 
تهران، بر لزوم تقویت مدیریت مصرف، استفاده از پساب، و به روزرسانی ساختارهای فرسوده تأکید 
کرد.وی با اشاره به اینکه »تهران شهری چندمنبعی است«، گفت: منابع تأمین آب در تهران حدود 
۵۰ درصد از منابع زیرزمینی و ۵۰ درصد از منابع ســطحی تأمین می شود. به گفته او، تحلیل های 
یک سویه و روایت های آخرالزمانی درباره وضعیت آب، بدون در نظر گرفتن واقعیت ها، گمراه کننده 
است.ســخنگوی صنعت آب افزود: حس مسئولیت پذیری و مدیریت مصرف باید در همه ما تقویت 
شــود، نه اینکه به واسطه فضای رسانه ای این حس را در جامعه بخشکانیم.کنتور جداگانه؛ ضرورت 
مغفول در هر واحد مسکونی سخنگوی صنعت آب با اذعان به اینکه نبود کنتور مجزا برای هر واحد 
مســکونی، مدیریت مصرف را دشوار کرده، اظهار کرد: این وضعیت نتیجه دهه ها بی توجهی است. 
ما برای این موضوع برنامه داریم ولی رفع کامل آن به دلیل نیاز به منابع مالی، زمان بر اســت. وی 
تأکید کرد: تا وقتی که هر واحد ســاختمانی کنتور مستقل نداشته باشد، سنجش دقیق و عادلانه 
مصرف ممکن نیست. گرچه در مجتمع ها می توان میانگین گیری کرد، ولی این روش، عادلانه نیست. 
تعرفه های فعلی بازدارنده نیســتند بزرگ زاده با تشریح تعرفه های فعلی گفت: تعرفه آب در تهران 
به گونه ای نیســت که بتواند بازدارنده باشــد. به عنوان نمونه، مصرف تا ۱۲ مترمکعب در ماه معادل 
۱۴٬۶۲۵ تومان است و اگر یک و نیم برابر الگو مصرف شود، قبض به حدود ۸۸٬۴۸۱ تومان می رسد. 
وی افزود: قانون فعلی اجازه تغییر اساسی در تعرفه را نمی دهد و یکی از نقاط ضعف ما همینجاست. 
تعرفه باید بازدارنده باشد، مخصوصاً برای کسانی که دو تا سه برابر الگو مصرف می کنند. برخورد با 
بد مصرف ها و انشعابات غیرمجاز به گفته بزرگ زاده، ۳٬۰۰۰ دستگاه اجرایی پایش شده اند که از این 
تعداد، ۱٬۶۳۸ دستگاه، کاهش ۲۵ درصدی مصرف داشته اند. در چهار ماه نخست سال ۱۴۰۴، حدود 

۴۷٬۵۰۰ مشترک پرمصرف شناسایی و مشمول اقدامات اصلاحی شده اند.

سنگاپور، لندن و هنگ کنگ همچنان در صدر جدول گران ترین شهرهای جهان قرار 
دارند و شــهرهای نوظهوری مانند دوبی، بانکوک و توکیو نیز با تغییر الگوهای ثروت 
جهانی به سرعت در حال رشد هستند. به گزارش ایسنا، طبق آخرین گزارش جهانی 
ثروت و ســبک زندگی از گروه بانکداری سوئیســی »جولیوس بائر«، سنگاپور برای 
ســومین سال متوالی به عنوان گران ترین شــهر جهان برای افراد با ثروت خالص بالا 
رتبه بندی شــد. لندن به جایگاه دوم صعود کرد و هنگ کنگ به جایگاه سوم رسید 
اما در پشت این پیشگامان آشنا، تحولی آرام می تواند به زودی نقشه جهانی جدیدی 
برای افراد فوق ثروتمند را ترسیم کند. نسخه ۲۰۲۵ این گزارش، هزینه آنچه »زندگی 
خوب« نامیده می شــود را بررسی کرد که به معنای توانایی پرداخت منظم برای ۲۰ 
کالا و خدمات لوکس اســت که افراد ثروتمند معمولا از آنها لذت می برند. این موارد 
شامل شــهریه مدارس خصوصی، املاک لوکس، ساعت، شام های مجلل و پروازهای 
کلاس تجاری اســت. داده های قیمت گذاری از ۲۵ شــهر بین نوامبر ۲۰۲۴ و مارس 
۲۰۲۵ جمع آوری شد و هر شهر بر اساس میانگین وزنی کل هزینه هر ۲۰ قلم کالا که 
به دلار آمریکا تبدیل شده بود، رتبه بندی شد. برای تکمیل شاخص قیمت، »جولیوس 
بائر«، نظرســنجی سبک زندگی جداگانه انجام داد و در فوریه و مارس ۲۰۲۵ از ۳۶۰ 
فرد ثروتمند در ۱۵ کشور نظرسنجی کرد تا مشخص شود ثروتمندان چگونه خرج و 
سرمایه گذاری می کنند. اگرچه این روش  رتبه بندی قوی است، اما تغییرات ژئوپلیتیکی 
پس از آن، از جمله تعرفه های دولت ترامپ در آوریل را در نظر نمی گیرد و حجم نمونه 
نســبتا کوچک آن ممکن است نتیجه گیری های گسترده را محدود کند. با این حال، 
یافته ها به تغییر آشکاری در شتاب اشاره دارند؛ در حالی که جایگاه ها ثابت باقی مانده 
است، چندین شهر کلیدی - به ویژه در آسیا و خاورمیانه - به سرعت در حال صعود 
هســتند که نشان دهنده تغییر گســترده تر قدرت در مراکز لوکس جهانی است. ۱۰ 
شهر گران برای ثروتمندان در سال ۲۰۲۵ شامل سنگاپور، لندن، هنگ کنگ، موناکو، 
زوریخ، شانگهای، دوبی، نیویورک، پاریس و میلان است. ظهور آرام پایتخت های لوکس 
جدید چندین شــهر نوظهور به ویژه در آســیا و خاورمیانه با سرعتی غیرمنتظره در 
رتبه بندی  صعود کردند. دوبی با پنج پله صعود به جایگاه هفتم رســید و به غول های 
اروپایی مانند موناکو و زوریخ نزدیک تر شد. بانکوک و توکیو هر دو ۶ رتبه صعود کردند 
و به ترتیب در رتبه های یازدهم و هفدهم قرار گرفتند که به دلیل افزایش هزینه های 
مد، ساعت و املاک است.ریشاب ساکسنا، یکی از مدیران گروه »جولیوس بائر« گفت: 
رشد طبقه متوسط رو به بالای بانکوک، تاثیر مستقیمی بر گسترش بازار لوکس محلی 
داشته است. افزایش ثروت، تقاضا برای کالاها و خدمات لوکس را  افزایش داده و امکان 
توسعه مراکز خرید لوکس، رستوران های درجه یک و تجربیاتی مانند اسپاها را فراهم 
کرده است. علاوه بر این، این شهر از جذابیت دیرینه آسیا به عنوان مقصد گردشگری 
جهانی بهره می برد.سایت بیزینس اینسایدر گزارش کرد، ظهور توکیو نیز روند مشابهی 
را نشــان می دهد؛ توکیو و به طور کلی ژاپن، مدت هاســت که منطقه ای غنی از نظر 
فرهنگــی و تاثیرگذار با بازار لوکس قوی، به ویــژه در زمینه هایی مانند مد، غذاهای 
عالی و تجربیات بوده است. تغییر جهانی اخیر در میان افراد ثروتمند به سمت ارزش 
قائل شدن برای تجربیات به جای کالاها، جذابیت توکیو را بیش از پیش افزایش داده 
اســت. در همین حال، شانگهای که در سال ۲۰۲۲ در صدر این شاخص قرار داشت، 
از رتبه چهارم به ششم سقوط کرده، نشانه ای از اینکه تسلط آن ممکن است در حال 
محو شدن باشد.سائوپائولو و مکزیکوسیتی نیز به طور قابل توجهی در این رتبه بندی 
سقوط کردند. دوبی از نظر ثروت و سبک زندگی، در حال سبقت گرفتن از شهرهای 

مهم لندن، موناکو و زوریخ اســت، روندی که احتمالا بــا افزایش تلاش امارات برای 
ارائه پیشنهاد اقامتی جذاب به افراد ثروتمند، ادامه خواهد یافت. پشت این جنبش ها، 
تمایل روزافزونی در میان افراد فوق العاده ثروتمند برای ثبات، رفاه و شهرهای آینده نگر 
وجود دارد.این گزارش همچنین اشــاره کرد که جذابیــت دوبی در مزایای مالیاتی، 
زیرساخت های لوکس و بازار املاک پررونق، نهفته است، در حالی که بانکوک و توکیو 

از شتاب اقتصادی منطقه ای و جایگاه فرهنگی بهره مند می شوند.
 شهرهای گران قیمت ســال ۲۰۲۵چه چیزی این تغییر را هدایت می کند؟میانگین 
هزینه جهانی »زندگی خوب« بین ســال های ۲۰۲۴ و ۲۰۲۵، به میزان دو درصد بر 
حســب دلار آمریکا کاهش یافته اســت، افتی نادر در بخشی که معمولا از فشارهای 
منفی اقتصاد کلان در امان است. با این حال، در زیر این کاهش، تضادهای منطقه ای 
شدیدی وجود دارد:• کرایه های هواپیما در کلاس تجاری در سطح جهانی ۱۸.۲ درصد 
افزایش یافت که ناشی از کمبود جت ها و افزایش تقاضا برای سفرهای تفریحی لوکس 
بود.• قیمت کالاهای لوکس مانند کیف دســتی و جواهرات کاهش یافت که نشــان 
دهنده تغییر اولویت های مصرف کننده است.• شهریه مدارس خصوصی در شهرهایی 
ماننــد لندن افزایش یافت زیرا قوانین مالیاتی جدیــد هزینه ها را بیش از ۲۵ درصد 
افزایش داد.به طور گسترده تر، افراد ثروتمند به طور فزاینده ای تجربیات را بر دارایی ها 
و طول عمر را بر جایگاه اجتماعی اولویت می دهند. این موارد شامل هزینه های بیشتر 
برای ســلامتی، سفرهای هدفمند و خدمات بهداشتی، به ویژه در آسیا و اقیانوسیه و 
خاورمیانه می شود.مارک متیوز، رئیس تحقیقات آسیا در »جولیوس بائر« گفت: تغییر 
اصلی که به تازگی شــاهد آن بوده ایم، حرکت رو به رشد به سمت مصرف آرمانی در 
میان افراد ثروتمند است که به طور فزاینده ای برای تجربیات بیش از کالاهای فیزیکی 
ارزش قائل هستند. این روند از مکانی به مکان دیگر متفاوت است. بازارهایی با سابقه 
فرهنگی طولانی در کالاهای لوکس )به عنوان مثال، ســوئیس با ســاعت یا آلمان با 
اتومبیل( تمایل دارند که گذار کندتری به سمت هزینه های »مبتنی بر تجربه« نشان 
دهند. داده های نظرسنجی ســبک زندگی این موضوع را تایید می کند. در حالی که 
رشــد هزینه های لوکس در اروپا کاهش یافته است و فقط ۳۶ درصد از افراد با درآمد 
خالص بالا گزارش کردند که هزینه بیشــتری را صرف هتل ها کرده اند، افراد ثروتمند 
در آسیا و اقیانوسیه، خاورمیانه و آمریکای لاتین همچنان به افزایش هزینه های خود 
برای مد، جواهرات و ساعت های لوکس ادامه می دهند. در منطقه آسیا-اقیانوسیه، ۶۵ 
درصد افزایش هزینه ها را هم برای هتل ها و هم برای ســاعت ها و ۶۳ درصد برای مد 
زنانه گزارش کرده اند. در خاورمیانه، ۵۲ درصد بیشــتر برای هتل ها و ۵۰ درصد برای 
جواهرات نفیس هزینه کرده اند. در کل، سفر و مهمان نوازی همچنان در اولویت های 
اصلی هزینه ها قرار دارند و رســتوران های مجلل و هتل های پنج ستاره در صدر قرار 
دارند.آینده ای اوراسیایی؟ این گزارش همچنین به یک تغییر گسترده تر ژئوپلیتیکی 
در نحوه و محل زندگی ثروتمندان جهان اشاره می کند. در گزارش »جولیوس بائر« با 
اشاره به افراد ثروتمندی که به دنبال ثبات سیاسی و نهادهای قوی هستند، آمده است، 
در حال حاضر صحبت هایی در مورد مهاجرت بســیاری از آمریکایی های ثروتمند به 
اروپا برای چهار سال آینده و احتمالا برای همیشه وجود دارد. شهرهایی مانند لندن، با 
وجود برگزیت و تغییرات سیاسی، با آموزش، مراقبت های بهداشتی و سرمایه فرهنگی 
در سطح جهانی، همچنان آهنربای ثروت جهانی هستند. در همین حال، دوبی قصد 
دارد تا سال ۲۰۳۳ حجم اقتصاد خود را دو برابر کند و به سرعت در حال تبدیل شدن 

به رقیبی برای مناطق سنتی نخبگان اروپا است.
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وزیر کشــور گفت: جمهوری اســلامی ایران مهاجرت ستیز نیست، اما هر کشور ضوابط و چارچوب های خود را دارد و ورود بی ضابطه مهاجران، مشکلاتی ایجاد 
می کند.به گزارش ایســنا، اســکندر مومنی وزیر کشور در نشست سراسری استانداران با رئیس جمهور با تشریح محور اصلی نشست اظهار داشت: این جلسه با 
حضور معاونین، مسئولین ستادی و استانداران سراسر کشور و با اولویت محله محوری برگزار شده و نخستین نشست حضوری پس از جنگ تحمیلی اخیر به  
شمار می رود. موضوع محله محوری به عنوان راهبرد اصلی دولت در مدیریت پس از بحران، در صدر دستور کار قرار دارد وی ادامکه داد: هدف از این جلسه، بررسی 
ظرفیت های مردمی در قالب محلات، مساجد، نهادهای محلی و تقویت مشارکت اجتماعی برای مواجهه با چالش های ملی است. تجربیات به دست آمده در جریان 
جنگ ۱۲  روزه نشان داد که بازگشت به ظرفیت های بومی و اجتماعی، کارآمدترین الگو برای عبور از بحران است. وزیر کشور در ادامه با اشاره به دو محور دیگر 
جلسه اظهار کرد: نخست، بررسی اقدامات میدانی استانداران در طول جنگ تحمیلی اخیر که تجارب مهمی برای دوران بازسازی و پساجنگ در اختیار کشور 

قرار داده است؛ و دوم، موضوع ساماندهی اتباع بیگانه، به ویژه در شرایط خاص ناشی از جنگ و فشارهای اقتصادی و امنیتی.

www.sobh-eqtesad.ir

وزیر کشور: جمهوری اسلامی ایران مهاجرت ستیز نیست

info@sobh-eqtesad.ir

جنگ قیمت در چین به نفع 
مصرف کننده نشد

شرکت های چینی جنگ قیمت شدیدی را به راه انداخته اند اما مصرف کننده، 
همیشه برنده نیست.به گزارش ایسنا، جنگ های قیمتی قابل توجه در چین، 
صنایع مختلف را از خودرو گرفته تا تحویل مواد غذایی و پنل های خورشیدی 
تحت تاثیر قرار داده، سود را کاهش داده و رکود تورمی این کشور را صعودی 
کرده اســت. اگرچه ممکن است مصرف کنندگان با پیشنهادهای فوق العاده 
ارزان، وسوســه شوند اما معامله برای آنها پیچیده تر از آن چیزی است که به 
نظر می رسد.مصرف کنندگان چینی از زمان همه گیری کووید و در بحبوحه 
رکود مداوم مســکن، نسبت به قیمت، حساس تر شده اند و بر قیمت، تمرکز 
کرده و هزینه های غیرضروری را کاهش داده اند. خودروســازان برای حفظ 
رقابت، تخفیف های چشــمگیری، اعمال کرده و با کمک یارانه های دولتی، 
قیمت ها را کاهش داده اند و جنگ قیمتی را که سال هاست ادامه دارد، تشدید 
کرده اند.برخی شــرکت ها در بخش به اصطلاح تجارت سریع، برای گسترش 
شــبکه های تحویل، مشتریان را با پیشــنهادهایی با قیمت ناچیز، وسوسه 
می کنند. این رقابت نفس گیر هزینه های پنهانی دارد.برخی از خریداران در 
چین، اعلام کردند که وقتی خودروسازان برای حفظ قیمت پایین، از جزئیات 
صرف نظر می کنند، ایمنی و کیفیت، آســیب خواهد دید و به مشکلاتی در 
فراخوان ها و ویژگی هــای کمکی رانندگی که نمره پایینی دریافت کرده اند، 
اشاره کردند. پکن، اکنون نگران است که جنگ قیمت ها نه تنها به شرکت ها 
و تامین کنندگان آسیب برساند، بلکه به دستمزدها، درآمدهای مالیاتی و کل 
اقتصاد نیز آســیب برساند.رسانه های دولتی چین، در هفته های اخیر، انتقاد 
از جنگ قیمت ها را افزایش داده اند. نشــریه چینی»کیوشی«، ماه میلادی 
جاری، هشــدار داد که رقابت برای رســیدن به پایین ترین ســطح قیمت، 
می تواند شــرکت ها را مجبور به کاهش هزینه های اساسی تولید و مصالحه 
بر ســر کیفیت کند. این تفســیر همچنین برخی از دولت های محلی را به 
دلیل ارائه مشوق های ناعادلانه مورد انتقاد قرار داد.کابینه چین، چهارشنبه 
گذشــته، متعهد شد آنچه را که رقابت غیرمنطقی می نامد، از طریق نظارت 
دقیق تر بر هزینه ها و قیمت ها و با کنترل رقابت از ارزان تر به سمت فناوری 
و کیفیــت بهتر، مدیریت کند. تحلیلگــران می گویند در حال حاضر، حفظ 
ســهم بازار، همچنان برای بسیاری از خودروسازان در اولویت است.»فیلیپه 
مونوز«، تحلیلگر جهانی در شرکت تحقیقاتی جاتو دینامیک، گفت: با اشباع 
بازار از برندها و مدل های مشابه متعدد، خودروسازانی که نمی خواهند سهم 
بازارشــان را از دست بدهند، معتقدند که تنها راه بقا در کوتاه مدت، کاهش 
قیمت هاست.»جیم ما«، مدیر فروش شــرکت خودروسازی چینی سوئدی 
»لینک اند کو« گفت: این شــرکت بر ســود کوتاه مدت تمرکز ندارد، بلکه 
بر وظیفه شناســی در طول زمان تمرکز دارد. خــودروی پلاگین هیبریدی 
جدید این شــرکت، یک یخچال کوچک، صندلی هــای چرخان و نوار پیام 
ال ای دی دارد.او افزود: این رقابت باعث شــده اســت که خریداران نسبت به 
قیمت، حساس تر باشند اما بسیاری از آنها برای ایمنی، پشتیبانی مشتری یا 
طرح های خاص مانند سرگرمی در خودرو برای کودکان، ارزش قائل هستند. 
او اظهار کرد: سیاست قیمت گذاری ما به گونه ای است که مشتریان برند ما را 
دوست داشته باشند و آن را انتخاب کنند.ثرات موجی نبردهای قیمت گذاری 
چین در خارج از کشــور نیز به طرق مختلف، احســاس می شود. برخی از 
مصرف کنندگان خارج از چین از این تغییر و تحولات که خودروسازان جهانی 

را مجبور به ارائه محصولات بهتر می کند، استقبال می کنند.

آغاز تحویل سکه های 
پیش فروش شده از فردا

 طبق اعلام ســخنگوی مرکز مبادله، تحویل فیزیکی ۱۳۲ هزار قطعه سکه 
طلا پیش فروش سررسید ۳۱ تیرماه ۱۴۰۴، از فردا آغاز می شود و به مدت 
هفت روز کاری ادامه دارد.به گزارش ایســنا، اصغر بالســینی با اعلام اینکه 
ســومین مرحله تحویل فیزیکی سکه های پیش فروش بانک مرکزی از فردا 
)سه شنبه ۳۱ تیرماه ۱۴۰۴( آغاز خواهد شد، گفت: متقاضیان شرکت کننده 
در پیش فروش ســکه با سررسید ۳۱ تیرماه سال جاری، بیش از ۱۳۲ هزار 
قطعه انواع ســکه از طریق شــعب بانک ملی ایران در سراسر کشور تحویل 
خواهنــد گرفت.وی ادامه داد: باتوجه به اینکه این اشــخاص در زمان پیش 
فروش در ۱۲ اســفند ماه ۱۴۰۳، سکه را به قیمت مقطوع خریداری و مبلغ 
را واریز کرده اند، در زمان مراجعه به شــعب انتخابی جهت دریافت ســکه، 
فقــط هزینه تحویل و در صورت نیاز هزینه انبــارداری باید پرداخت کنند.

بالسینی خاطرنشان کرد: مطابق با آگهی پیش فروش سکه طلا با سررسید 
۳۱ تیرماه ۱۴۰۴، متقاضیان تمام سکه را با قیمت قطعی ۶۳ میلیون و ۱۵۰ 
هزار تومان خریداری کرده اند؛ همچنین، نیم ســکه و ربع ســکه به ترتیب 
بــا قیمت قطعی ۳۵ میلیون و ۴۵۰ هزار تومــان و ۱۷ میلیون و ۸۰۰ هزار 
تومان خریداری شــده اســت.وی گفت: خریداران از روز ۳۱ تیرماه به مدت 
هفت روز کاری فرصت دارند تا با مراجعه به شــعب منتخب، سکه های خود 
را با پرداخت ۳۰۰ هزار ریال به ازای هر سکه )هزینه تحویل( دریافت کنند. 
اشخاصی که طی بازه زمانی هفت الی ۱۴ روز کاری از سررسید تحویل برای 
دریافت ســکه اقدام می کنند، علاوه بر هزینه تحویل، باید روزانه مبلغ ۵۰۰ 
هزار ریال بابت هر قطعه ســکه هزینه انبارداری نیز به شعب منتخب بانک 
عامل خود پرداخت کنند؛ این هزینه شامل روزهای تعطیل نیز خواهد بود.

بالسینی خاطرنشان کرد: عدم مراجعه متقاضیان تا ۱۹ مردادماه، به معنای 
انفســاخ معامله )خاتمه خود به خود( خواهد بود و پس از این تاریخ به هیچ 
عنوان سکه تحویل نخواهد شد؛ از این رو، از هموطنان عزیز درخواست می 
شود در مهلت مقرر نسبت به دریافت سکه خود اقدام نمایند.سخنگوی مرکز 
مبادله ایران در پایان اظهار کرد: تاریخ سررســیدهای آتی تحویل سکه های 
پیش فروش بانک مرکزی، ۳۰ مردادماه، ۳۱ شهریور، ۳۰ مهرماه و ۲۸ آبان 

سال جاری خواهد بود.

گزیده خبر
نقاشیان رضا  حمید  مهاجرانی: هلال احمر پیگیر ارسال کمک به مردم غزه است

افزایش ۲۴ درصدی پایه 
پولی ، میزان رشد کمتر شد

نانوکپسول گیاهی برای درمان التهابات 
مزمن و بیماری های مفصلی و گوارشی

در ســال ۱۴۰۳ رشــد ۱۲ ماهه پایه پولی به ۲۴.۵ درصد رسید که نسبت به ۱۲ ماهه سال ۱۴۰۲ حدود 
۳.۳ درصد کاهش داشته است. به گزارش ایسنا، اخیرا بانک مرکزی آمار نهایی کل های پولی در ۱۴۰۳ را 
منتشــر کرده که بر اساس آن روند حجم نقدینگی، پایه پولی، خالص دارایی های خارجی بانک مرکزی و 
میزان مطالبات بانک مرکزی از دولت آمده است.حجم نقدینگی کشور در پایان اسفندماه امسال به رقم ۱۰ 
هزار و ۱۶۵ هزار میلیارد تومان رسید که نسبت به پایان سال ۱۴۰۲ معادل ۲۹.۱ درصد رشد داشته است.

همچنین نرخ رشد ۱۲ ماهه نقدینگی در پایان سال گذشته معادل ۴.۸ درصد افزایش .........

نقدینگی ۲۹ درصد بیشتر شد

مذاکرات ابرغول های آمریکایی برای 
توسعه میادین نفتی عراق

در گفت وگو با ایسنا عنوان شد

کلانشهرها در آستانه بی آبی؛ راهبردهای عبور از 
بحران چیست؟
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گزیده خبر
مهاجرانی: هلال احمر پیگیر ارسال کمک به مردم غزه است امیر دریادار دوم سعادت:

خواهان همکاری با کشورهای 
همسایه در راستای تامین امنیت 

دریای خزر هستیم

امیر دریادار دوم سعادت در نشست توجیهی رزمایش مرکب امداد و نجات ۲۰۲۵ 
دریای خزر، گفت: ما در تامین امنیت دریایی در دریای خزر شبانه روز کوشا بوده و 
در این مسیر خواهان تعامل، هم افزایی و همکاری با تمام کشورهای همسایه دریای 
خزر هستیم.به گزارش ایســنا، امیر دریادار دوم حمیدرضا سعادت فرمانده ناوگان 
شمال و منطقه چهارم دریایی امام رضا )ع( نیروی دریایی ارتش در نشست توجیهی 
رزمایش مرکب امداد و نجات ۲۰۲۵ دریای خزر )CASAREX۲۰۲۵( گفت: 
تاریخ ایران اسلامی مملو از دلیرمردی و رشادت های سربازان این مرز و بوم کهن در 
مقابل دشمنان خرد و کلان است؛ جدای از رشادت های نیاکان ما در ایران باستان 
و تاریخ کهن، در دوران معاصر رشــادت های سربازان این کشور تا به امروز توانسته 
دســت تعدی استکبار جهانی را از مرز و بوم و آب و خاک این کشور دور نگه دارد. 
وی افزود: هشت سال دفاع جانانه ملت شریف ایران از سرزمین اسلامی که با اهداء 
خیل قابل توجه شــهدا، جانبازان و ایثارگران همراه بوده و نقشه شوم دشمن بعثی 
که با حمایت همه جانبه ابرقدرت ها و اســتکبار جهانی همراه بود را باطل کرد، از 
مصادیق این دلاور مردی هاســت.فرمانده ناوگان شمال نیروی دریایی ارتش اظهار 
کرد: رژیم جعلی صهیونی، دشــمن اسلام، ملت ها و امت اسلامی به مدت ۱۲ روز 
با حمایت تمام عیار اســتکبار ســعی کرد مجدداً خللی در امنیت این کشور ایجاد 
کند که این بار نیز به مدد حضرت باری تعالی و رشــادت های نیروهای مســلح از 
اهداف شوم خود دور ماند. این موفقیت بزرگ حاصل نشد مگر با مجاهدت، ایثار و 
از خودگذشــتگی همکاران سرافرازمان در نیروهای مسلح جمهوری اسلامی ایران.

وی اضافه کرد: همزمان که در حال اجرای این تمرین دریایی هســتیم دو ناوگروه 
از نیروی دریایی راهبردی ارتش جمهوری اســلامی ایران در حال انجام وظیفه در 
اقیانوس هند و تامین امنیت دریانوردان هستند.فرمانده منطقه چهارم دریایی امام 
رضا)ع( نیروی دریایی ارتش گفت: نیروی دریایی راهبردی ارتش جمهوری اسلامی 
ایران با وجود اعمال تحریم های ناجوانمردانه به توانمندی های خود، اتکا کرده و کار 
تعمیرات اساســی و نیمه اساسی شناورها و تجهیزات تا بومی سازی و ساخت انواع 
تجهیزات و تســلیحات مختلف با هدف دفاع از منافع ملت ایران اســلامی را انجام 
می دهد.وی افزود: خداوند بزرگ را شاکریم که آنقدر در این راه پیشرفت حاصل شد 
که امروزه زیردریایی، ناوشــکن، ناوچه موشک انداز، هواناو، پهپاد و انواع تجهیزات 
مورد نیازمان را خودمان طراحی کرده و می ســازیم و در تلاش برای تامین امنیت 
دریایی کشــور، دست در دست برادرانمان در نیروی دریایی سپاه و دریابانی فراجا 
نهاده و نه تنها امنیت پایدار را در تمامی آب های ســرزمینی و فراسرزمینی برقرار 
کرده ایــم، بلکه در اقصی نقاط جهان در حال دفاع از منافع ملی کشــور عزیزمان 
هستیم.دریادار دوم ســعادت با بیان اینکه توسعه دیپلماسی دریایی و همکاری با 
نیروی دریایی کشــورهای دوســت را همواره مد نظر قرار داده و در این راســتا از 
هیچ تلاشی فروگذار نبوده ایم، تاکید کرد: به عنوان یکی از اعضای فعال سمپوزیوم 
نیروهای دریایی اقیانوس هند، آیونز، ریاســت مشترک دو کارگروه از سه کارگروه 
آن را عهده دار بوده و نشســت های کارگروه امنیت دریایی آیونز را در گذشــته در 
تهران برگزار کردیم و در تلاش برای ارتقا سطح امنیت جمعی در منطقه اقیانوس 
هند مرکز بین المللی همکاری های امنیتی دریایی را در ســواحل مکران در شمال 
این اقیانوس راه اندازی کردیم.وی ادامه داد: دید و بازدیدهای متقابل بندری، انجام 
رزمایش های مشترک و مرکب، تعاملات و تبادلات آموزشی و عملیاتی، مشارکت در 
اجلاس ها و نشست های مختلف دریایی و میزبانی و مشارکت در مسابقات نظامی از 
جمله فعالیت های نیروی دریایی در توسعه دیپلماسی و عمق بخشی به امتدادهای 
راهبردی نظام جمهوری اســلامی ایران بوده اســت.فرمانده ناوگان شمال نیروی 
دریایی ارتش گفت: با اعزام بیش از ۱۰۰ ناوگروه عملیاتی به دریاهای دوردســت 
نه تنها تامین امنیت ناوگان تجاری کشــور را برقرار کرده ایم، بلکه به کشــتی ها و 
شناورهای سایر کشورها در خطوط کشــتیرانی بین المللی کمک رسانی کردیم.

وی اظهــار کرد: در این تمرین و رزمایش مرکب نیز همه تلاش ها برای هماهنگی، 
هم افزایی و همکاری هرچه بیشتر همه کشورهای ساحلی حوزه خزر که بزرگترین 
دریای بســته جهان و البته به عنوان دریای صلح و دوستی است انجام شده است.

فرمانــده منطقه چهارم دریایی امام رضــا )ع( بیان کرد: یک امنیت جامع و پایدار 
در دریای خزر میســر نمی شــود، مگر با ایجاد یک محیط امن ناشی از هم افزایی، 
همکاری و مســاعدت بین نیروهای مسلح کشورهای حاشیه دریای خزر به عنوان 
تولیدکنندگان امر مهم امنیت.دریادار دوم ســعادت تصریح کرد: در شرایط کنونی 
که کشورهای استعمارگر سعی در حضور در مناطق مختلف جهان به منظور غارت 
منابع کشــورها دارند، ما با اتکا به خداوند متعال و سرلوحه قرار دادن تدابیر مقام 
معظم رهبری و فرماندهی کل قوا)مدظله العالی( در تامین امنیت دریایی در دریای 
خزر شبانه روز کوشا بوده و در این مسیر خواهان تعامل، هم افزایی و همکاری با تمام 

کشورهای همسایه دریای خزر هستیم.

غریب آبادی: حمله به ایران آزمونی 
تاریخی برای شورای امنیت است

کاظــم غریب آبادی، معــاون حقوقی 
و بیــن الملل وزارت امــور خارجه در 
نشستی توجیهی با نمایندگان بیش از 
۱۱۰ کشور در سازمان ملل گفت: حمله 
به ایران جنایت آشکار و آزمونی تاریخی 
امنیت اســت.به گزارش  برای شورای 
غریب آبادی،  کاظــم  مهر،  خبرگزاری 
معاون امور حقوقی و بین المللی وزارت 
امور خارجه جمهوری اســلامی ایران، 

روز دوشــنبه در جریان برگزاری یک نشست توجیهی با حضور نمایندگان بیش از ۱۱۰ 
کشــور عضو ســازمان ملل متحد در نیویورک، به تشریح ابعاد تجاوز رژیم صهیونیستی و 
ایالات متحده به خاک جمهوری اســلامی ایران و پیامدهای آن بر صلح و امنیت جهانی 
پرداخت.غریب آبادی در این نشست، رژیم صهیونیستی را عامل اصلی ناامنی و بی ثباتی در 
منطقه طی هشــت دهه گذشته دانست و تأکید کرد: »این همان رژیمی است که تاکنون 
بیش از ۳۰۰۰ عملیات تروریســتی انجام داده، افزون بر هفت میلیون فلسطینی را آواره 
ساخته، صدها هزار نفر را به شهادت رسانده و بیش از یک میلیون فلسطینی را بازداشت 
کرده است.«معاون وزیر خارجه ایران با اشاره به ماهیت خطرناک زرادخانه های اتمی رژیم 
صهیونیستی تصریح کرد: »رژیم اشغالگر قدس عضو هیچ یک از معاهدات خلع سلاح و عدم 
اشــاعه تسلیحات کشتار جمعی نیست و صدها کلاهک هسته ای را در زرادخانه های خود 
نگهداری می کند.«غریب آبادی در ادامه خاطرنشان ساخت: »در حالی که برنامه هسته ای 
ایران همواره صلح آمیز بوده و تحت نظارت های ســخت گیرانه و مستمر آژانس بین المللی 
انرژی اتمی قرار دارد، رژیم صهیونیستی بیش از سی سال است با ادعای واهی درباره بمب 
اتمی ایران، افکار عمومی و دولت آمریکا را فریب داده است.سوال اینجاست: این بمب اتمی 
ادعایی کجاســت؟! آیا واقعاً مضحک نیســت که رژیمی با کارنامه ای سراسر آغشته به تجاوز، 
جنایت و وحشیگری و دارنده انواع سلاح های کشتار جمعی به کشوری که عضو معاهده عدم 
اشاعه اســت، اتهام وارد می کند؟!«دیپلمات ارشد جمهوری اسلامی ایران در بخش دیگری از 
سخنان خود با اشاره به واکنش های بین المللی به حمله اخیر به تأسیسات صلح آمیز هسته ای 
ایران افزود: »اکثریت قریب به اتفاق کشورها تجاوز رژیم صهیونیستی و ایالات متحده به خاک 
جمهوری اسلامی ایران را محکوم کردند، اما متأسفانه سه کشور اروپایی، شورای امنیت، شورای 
حکام آژانس و حتی مدیرکل آژانس، نه تنها به وظایف حقوقی و اخلاقی خود عمل نکردند، بلکه 
با سکوت یا مواضع جانبدارانه، در برابر جنایتی آشکار چشم فروبستند.«غریب آبادی هشدار داد: 
»ایران مورد تجاوز دو رژیم دارنده سلاح هسته ای قرار گرفته است، اما آمریکا و حامیان آن مانع 
از صدور قطعنامه محکومیت در شورای امنیت و شورای حکام شدند. حال این سوال مهم مطرح 
است: اگر شورای امنیت از انجام وظایف خود عاجز است، چه نهادی مسئول حفظ صلح و امنیت 
بین المللی اســت؟!«معاون وزیر امور خارجه ایران حمله به تأسیسات صلح آمیز و تحت پادمان 
ایران را »جنایتی بزرگ و بی سابقه« خواند و افزود: »عدم صدور قطعنامه محکومیت در شورای 
حکام و شــورای امنیت و ســکوت مدیرکل آژانس و برخی اعضای دائم شورا، چه پیامی برای 
دیگر اعضای معاهده عدم اشــاعه دارد؟! چرا همان کشورهایی که درباره فعالیت های شفاف و 
قانونی ایران سروصدا به راه می اندازند، در برابر خروج رژیم صهیونیستی از چارچوب های حقوق 
بین الملل و توسعه تسلیحات هسته ای ســکوت کرده اند؟!«معاون حقوقی و بین الملل وزارت 
امور خارجه در پایان با طرح یک هشــدار جدی خاطرنشــان کرد: »آیا این سکوت خطرناک، 
به کشــورهایی نظیر ایران این پیام را نمی دهد که اگر عضو معاهده عدم اشاعه نباشید، نه تنها 

مؤاخذه نخواهید شد، بلکه از امتیاز و مصونیت نیز برخوردار خواهید گردید؟!«

ســخنگوی دولت گفت: هلال احمر جمهوری اسلامی ایران اقدام به اعزام و ارسال قسمتی 
از کمک های بشردوستانه خواهد کرد که امیدواریم اجازه دهند این کمک ها به دست مردم 
برسد.به گزارش خبرنگار مهر، فاطمه مهاجرانی سخنگوی دولت در نشست خبری خود در 
مرکز همایش های صدا و سیما گفت: در ابتدا گرامی نام یاد شهدایی که در ۳۰ تیر و همین 
طور شــهدای هسته ای و دفاع مقدس و همینطور شهدایی که در مسیر دفاع از حرم و همه 
شهدای جنگ ۱۲ روزه، سربازان سرافرازی که با متانت تمام و با فروتنی را گرامی می داریم. 
تمام سردار بزرگواری که گفتند در مزار ما بنویسید سرباز وطن. وی افزود: یادآور می شویم 
که آنچه که امروز در حال حاضر در کشــور داریم به دلیل خون پاک این شــهدا اســت که 
لازم اســت گرامی بداریم یاد همه آنانی را که به نام شهید از دست دادیم. مهاجرانی اظهار 
کرد: شهادت مرگ معمولی نیست و برکات زیادی دارد و طبیعتاً استقلال ما مدیون همین 
موضوع است و یادآور می شویم آنچه را که به شهیدان ما آموختند، وحدت مردم سالاری و 
اتکا به ظرفیت های ملی راه نجات کشــور است. سخنگوی دولت اظهار کرد: از همان ابتدای 
شروع جنگ آقای ظفرقندی از وزارت بهداشت و همکارانشان، سازمان های اورژانسی و امداد 
دست به کار شدند و البته کمی زمان برد اما به سرعت همه سازماندهی شدند.مهاجرانی با 
ذکر آماری گفت: در طول این مدت ما ۱۰۶۲ شــهید را تقدیم کردیم که ۱۰۲ شهید زن و 
۳۸ شهید کودک تقدیم شد. ۵ نفر از شهدا امدادگران بودند و ۱۸ نفر از کادر درمان شامل 
۶ پزشک پنج پرســتار و ۷ نفر امدادگر به شهادت رسیدند.سخنگوی دولت در ادامه اظهار 

داشــت: پنج نفر از جامعه فرهنگیان ما به شهادت رسیدند. از اساتید و جامعه هیئت علمی 
نیز تعداد شــهید تقدیم شد. از بین شــهدای غیرنظامی، تعداد ۲۷۶ نفر را داشتیم که لازم 
اســت عرض کنم استان تهران با ۲۶۵ شــهید در رتبه اول قرار دارد.وی افزود: در طول این 
مدت، آسیب هایی به مراکز غیرنظامی وارد شده است، از جمله ۳۶ مدرسه در شانزده استان 
آسیب دیده اند، همچنین به ۲۱۹ واحد صنعتی، از کارخانه ها تا واحدهای صنعتی کوچک، 
خسارت وارد شده است. به ۲۲ نفر از اساتید دانشگاهی در منازلشان آسیب وارد شده و هفت 
بیمارستان و ۱۱ آمبولانس مورد اصابت قرار گرفته اند. حدود هشت هزار واحد مسکونی نیز 
آسیب دیده اند و اقدامات جبرانی در حال انجام است  سخنگوی دولت تصریح کرد: لازم است 
اشاره کنم که در طول مدت دفاع مقدس، در مدت ۱۲ روز، ۲۳۰ مدرسه به عنوان پناهگاه 
ساماندهی شد و ۵۶ مدرسه در اختیار افراد آسیب دیده قرار گرفت. با توجه به اینکه مدارس 
به عنوان مکان امن شــناخته می شــوند و در طراحی آن ها این نکته رعایت شده است، ۲۵ 
مدرسه نیز در اختیار مدیریت بحران قرار گرفت تا امور مرتبط را پیگیری کند.وی بیان کرد: 
همان طور که پیش تر چندین بار اشاره کرده ام، در دولت در صبح جمعه بیست و سوم خرداد 
ماه مصوبه ای به تصویب رســید و چهار گروه شــکل گرفت که متولی امور بودند و کارهای 
خود را با ســرعت دنبال می کردند. کارگروه امور زیربنایی به ریاست وزیر محترم، کارگروه 
امور اقتصادی به ریاست رئیس سازمان برنامه و بودجه، کارگروه امور رسانه به ریاست رئیس 
شــورای اطلاع رســانی متولی بودند و فعالیت های خود را با جدیت انجام دادند. همچنین 

اختیارات ویژه ای به استانداران داده شد تا امور با سرعت بیشتری پیش رود.سخنگوی دولت 
افزود: در همین مسیر، مدیریت بازار به خوبی انجام شد و وزرای محترم در هماهنگی با سایر 
وزرا توانســتند کارها را به خوبی پیگیری کنند. به این ترتیب، قریب به یک میلیون کالا از 
بنادر تخلیه و به شــهرها منتقل شد. این آمار نشان دهنده همکاری گسترده مردم است. در 
روز اول، نزدیک به ۲۰۰ میلیون کالا توزیع شد که نشان می دهد مردم بسیار همراهی کردند 
و شاهد هیچ گونه بی نظمی نبودیم. این نکته بسیار ارزشمند است و حقیقتاً ملتی که ریشه دار 
باشــد، در بحران ها خود را نشــان می دهد و ما این رفتار را از مردم مشاهده کردیم؛ مردمی 
که اصالت و ریشه دارند.وی افزود: در طول این مسیر، بیمارستان ها قریب به ۵۸۰۰ مجروح 
را پذیرش و درمان کردند و بیش از هزار عمل جراحی انجام شــد. این موارد علاوه بر ورود 
بیماران عادی بود که بــرای درمان های مختلف، از جمله بیماران قلبی، مراجعه می کردند. 
لازم است در اینجا از همه کسانی که در کمک به جریان امور کشور همکاری کردند، تشکر 
ویژه داشته باشم.سخنگوی دولت اظهار کرد: زندان اوین مصداق جنایت جنگی شناخته شده 
اســت و کسانی که این تصاویر را به دنیا مخابره می کنند، در زیست بوم دانش بنیان فعالیت 
می کنند.وی افزود: بسته ای توسط معاونت علمی ریاست جمهوری همراه با وزارت ارتباطات 
و فناوری اطلاعات پیش بینی شده است. این بسته اول شامل شرکت های دانش بنیان می شود 
که در طول این مدت دفاع مقدس و فروش مواد اولیه آسیب دیده اند. تسهیلاتی به مدت ۹ 
ماه با سقف ۷ میلیارد تومان و سه ماه دوره تنفس برای آنان در نظر گرفته شده است. این 
تسهیلات به شرکت هایی تعلق می گیرد که در کارهای خود تعدیل نیروی انسانی نداشته اند 
و در طول این مدت نیز تعدیل نیروی انسانی نداشته باشند، یعنی به عبارتی به افزایش سهم 
جوانان در حوزه اشتغال کمک کنند.سخنگوی دولت ادامه داد: بسته دوم برای شرکت هایی 
است که تعداد نیروی انسانی آنان بیش از ۳۰۰ نفر است و در طول این ایام فعالیت داشته اند. 
این تسهیلات از رقم ۱۰۰ میلیارد تومان شروع می شود که البته متناسب با حوزه فعالیت این 
شرکت ها، قابل افزایش است و به صورت تسهیلات شش ماهه با سه ماه دوره تنفس پرداخت 
خواهد شــد.وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به جنایات رژیم صهیونیستی در 
غزه، تصریح کرد: غزه، امان از غزه. واقعاً وای بر انسانی که چنین صحنه هایی را می بیند. یعنی 
واقعاً شرمسار انسان بودن می شوم وقتی صحنه هایی را می بینم که کودکان بی گناه، زنان و 
جوانان چه گناهی کرده اند؟ مردم این صحنه ها که به معنای واقعی دل هر انسانی را به درد 
می آورد. واقعاً امان از غزه که دل انســان را پر از خون می کند و شرم بر کسانی که فقط نام 
انسان را یدک می کشند.سخنگوی دولت بیان کرد: متأسفانه تعداد شهدای غزه قریب به ۶۰ 
هزار نفر شده است که تعدادی از این عزیزان کودکان بی گناهی هستند که بر اثر گرسنگی 
جان خود را از دســت داده اند. دریغ و درد و شــرم بر جهانی باد که در قرن بیســت و یکم 
انسان هایی را این گونه در گرســنگی قرار می دهد، به گونه ای که کودکان از گرسنگی جان 
می دهند. واقعاً چه باید بگوییم؟وی ادامه داد: جمعیت هلال احمر وظیفه و رســالت خود را 
انجام می دهد و پیش از این نیز در هماهنگی با نهادهای بشردوستانه اقدامات لازم را به عمل 
آورده اســت. این نهاد اقدام به اعزام و ارسال قسمتی از کمک های بشردوستانه خواهد کرد 
که امیدواریم اجازه دهند این کمک ها به دســت مردم برسد. یکی از مشکلات موجود، خود 
رسیدن این کمک ها به دســت مردمان آسیب دیده است که از چالش های جدی محسوب 
می شود.ســخنگوی دولت اظهار داشــت: هلال احمر پیگیر موضوع است و جا دارد از همه 
کسانی که همدردی می کنند و سعی دارند وجدان هایی که به خواب رفته اند را بیدار کنند، 
تشــکر کنم. این وجدان خواب رفته اگر بیدار شود، برای خودشان نیز مفید خواهد بود. دنیا 
باید بداند که این بدی ها ممکن است گریبان دیگران را نیز بگیرد.وی افزود: این نسل کشی 
نه اولین نسل کشــی دنیا اســت و نه آخرین آن خواهد بود. دنیا باید بداند که اگر در مقابل 
نسل کشی و جنایت علیه بشریت سکوت کند، روزی ممکن است گریبان خود را نیز بگیرد. 
لذا لازم است آگاه باشیم و در مقابل ظلم سکوت نکنیم. ان شاءالله خداوند هر چه زودتر جهان 

را از این ظلم وحشتناک و چهره خشن آن پاک خواهد کرد.

وزیر امور خارجه گفت: ما سیاستی برای ترور هیچ فردی در خارج از کشور نداریم.به گزارش خبرگزاری 

مهر، سیدعباس عراقچی وزیر امور خارجه در گفت وگو با شبکه آمریکایی فاکس نیوز گفتگویی را پیرامون 

برنامه غنی سازی در ایران انجام داد. مشروح این گفتگو به شرح زیر است:چرا اورانیوم غنی سازی شده را 

مانند برخی کشورهای دیگر وارد نکنید؟ چرا بخشی از توافق نباشد که به جای تولید داخلی، آن را وارد 

کنید؟چون این یک دستاورد علمی است، دستاوردی که خودمان به آن رسیده ایم. چرا باید چیزی را که 

خودمان می توانیم تولید کنیم، وارد کنیم؟ مجری عنوان کرد: چون شما غنی سازی را تا درصدهای زیاد، 

بالا می برید؛ مثلاً ۹۰ درصد یا ۶۰ درصد در حالی که باید در حد ۳.۵ درصد باشد. عراقچی در این باره 

گفت: نه، نه، ما هرگز به سمت ۹۰ درصد نمی رویم. ما متعهد هستیم که برای تولید سوخت نیروگاه های 

هسته ای زیر ۵ درصد مانیم. ما همچنین تا ۲۰ درصد غنی سازی می کنیم چون یک راکتور تحقیقاتی در 

تهران داریم به نام »راکتور تحقیقاتی تهران« یا TRR. ما برای نیازهای خودمان اورانیوم غنی می کنیم.

رئیس دستگاه دیپلماسی خاطرنشان کرد: ما یک بار تا ۶۰ درصد هم رفتیم، و آن پس از خرابکاری در 

تأسیسات هسته ای مان بود. و بله، در آن زمان به ۶۰ درصد رسیدیم، اما در جریان مذاکرات به طرف های 

مقابل گفتم که اگر توافق هسته ای حاصل شود، بلافاصله به سطح پایین تر بازخواهیم گشت.مجری فاکس 

نیوز در ادامه از وزیر امور خارجه ایران پرســید که آیا برنامه غنی ســازی ایران از سر گرفته شده؟ آیا این 

برنامه همچنان ادامه دارد یا آسیب ها )پس از حمله به تأسیسات هسته ای ایران( آنقدر شدید بوده که 

به طور کامل متوقف شــده است؟فرآیند غنی سازی اورانیوم در حال حاضر متوقف شده است، چرا که 

خسارت ها ]به تأسیسات هسته ای[ بسیار شدید بوده است.قطعاً ما نمی توانیم از غنی سازی مان صرف نظر 

کنیم، چون این دستاورد دانشمندان ماست و اکنون فراتر از آن است، این مسئله به غرور ملی تبدیل شده 

اســت، غنی ســازی برای ما بسیار ارزشمند است.جناب وزیر، با کمال احترام، مسئله فقط ایالات متحده و 

اسرائیل نیست؛ بلکه سایر رهبران جهان نیز نسبت به برنامه غنی سازی ایران نگرانی هایی دارند. اگر این 

برنامه کاملاً صلح آمیز است، چرا لازم بوده که آن را در عمق نیم مایلی زیر یک کوه مستقر کنید تا از آن 

محافظت شود؟ این تنها بخشی از نگرانی هاست. نکته دوم اینکه، رئیس جمهور ترامپ گفته است 

که اگر ایران تلاش کند برنامه غنی سازی خود را بازسازی کند، در حملات بیشتر تردید نخواهد 

کرد. پاسخ شما به رئیس جمهور ترامپ چیست؟به دلیل تمرکزها و فشارهایی که از سوی اسرائیل 

و ایالات متحده در گذشته وجود داشته، ما راهی جز محافظت از تأسیسات، مواد هسته ای و 

دانشمندان خود نداشتیم. پیام من به ایالات متحده این است که بیایید راه حلی مبتنی بر مذاکره 

برای برنامه هســته ای ایران پیدا کنیم.آیا ایران در حال حاضر تلاش می کند رئیس جمهور ترامپ، 

وزیر خارجه پیشین مایک پامپئو، سفیر سابق جان بولتون و دیگر مقامات دولت ترامپ را در 

پی کشــته شدن قاسم سلیمانی ترور کند؟خیر، ما هرگز چنین چیزی نگفته ایم. شاید برخی افراد 

در این جا و آن جا حرف هایی در این خصوص زده باشــند، اما این هرگز موضع رســمی ایران نبوده 

اســت.آیت الله خامنه ای گفته است »مرگ بر آمریکا« و این به معنای »مرگ بر ترامپ« است. این 

جمله از جانب رهبر معظم ایران گفته شــده. همچنین یک کارزار تأمین مالی جمعی ایرانی که با 

عنوان »عهد خون« شناخته می شود مدعی شده که برای جایزه ۴۰ میلیون دلاری بر سر ترامپ 

پول جمع آوری کرده است. این کارزار پس از آن آغاز شد که چند نهاد رسانه ای یا نهادهای وابسته 

به حکومت ایران حکم مرگ علیه ترامپ صادر کردنــد. بنابراین می توان فهمید چرا دولت آمریکا 

این سیگنال ها را به عنوان نشانه ای از تلاش ایران برای اجرای ترور تعبیر می کند؟فکر می کنم همه 

اینها پروپاگانداســت، همیشه گفته ایم و این سخن بارها از سوی رهبر و دیگر مقامات رسمی ما 

نیز تکرار شده که شعار »مرگ بر آمریکا« در واقع اشاره به سیاست های ایالات متحده دارد، نه 

به مردم این کشور. ممکن است برخی اشخاص یا گروه های تندرو، چه در داخل و چه در خارج 

از ایران، اظهارات افراطی مانند آن چه شما اشاره کردید مطرح کنند، اما این هرگز سیاست رسمی 

جمهوری اسلامی نبوده، نیست و نخواهد بود.ما سیاستی برای ترور هیچ فردی در خارج از کشور 

نداریم، چه رسد به رئیس جمهور کشور دیگر.

نشست توجیهی رزمایش مرکب امداد و نجات ۲۰۲۵ دریای خزر با حضور فرمانده ناوگان شمال و منطقه چهارم دریایی 
امام رضا )ع(، کارکنان شناورهای شرکت کننده و ناظرینی از کشورهای حاشیه دریای خزر برگزار شد.به گزارش خبرگزاری 
مهر، نشست توجیهی رزمایش مرکب امداد و نجات ۲۰۲۵ دریای خزر )CASAREX۲۰۲۵( با حضور امیر دریادار دوم 
حمیدرضا سعادت فرمانده ناوگان شمال و منطقه چهارم دریایی امام رضا )ع( نداجا، کارکنان شناورهای شرکت کننده و 
ناظرینی از کشورهای حاشیه دریای خزر به میزبانی منطقه چهارم دریایی امام رضا علیه السلام ارتش جمهوری اسلامی ایران 
در بندر انزلی برگزار شد.در این نشست، هماهنگی های لازم در راستای اجرای سناریوها، سازمان رزم، مراحل اجرا، پشتیبانی، 

مخابرات و ایمنی مورد بررسی قرار گرفت.

شــناور کشور فدراتیو روسیه برای شرکت در رزمایش مرکب امداد و نجات دریایی ۲۰۲۵ دریای 
خزر که به میزبانی نیروی دریایی ارتش ایران در دریای خزر برگزار می شود، وارد منطقه عمومی 
رزمایش شد.به گزارش خبرگزاری مهر، شناور SB۷۳۸ نیروی دریایی فدراتیو روسیه برای شرکت 
در رزمایش مرکب امداد و نجات دریایی ۲۰۲۵ دریای خزر )CASAREX۲۰۲۵( وارد منطقه 
عمومی رزمایش شد و مورد استقبال یگان های نیروی دریایی ارتش جمهوری اسلامی ایران قرار 
گرفت.مرحلــه اصلی این رزمایش پس از برگزاری جلســات هماهنگی با حضور نیروهای دریایی 
جمهوری اســلامی ایران و روســیه و ناظرینی از کشورهای حاشیه دریای خزر در منطقه چهارم 

دریایی امام رضا )ع( نداجا برگزار خواهد شد.

نشست توجیهی رزمایش مرکب امداد و نجات 
دریای خزر برگزار شد

شناور نیروی دریایی فدراتیو روسیه وارد 
منطقه عمومی رزمایش خزر شد

عراقچی: سیاستی برای ترور هیچ فردی در خارج از کشور نداریم
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گزیده خبرگزیده خبر در گفت وگو با ایسنا عنوان شد

کلانشهرها در آستانه بی آبی؛ راهبردهای عبور از بحران چیست؟

یک کارشــناس حوزه مدیریت منابع آبی گفت: با اینکه فهرســت راهکارهای بحران آب 
کلانشــهرهای کشور بارها بازگو شده اند، می بینیم که آنچه که تهدیدات فزاینده کم آبی 
کلانشهرها قلمداد می شوند، ادامه یافته است. داریوش مختاری در گفت وگو با ایسنا، با بیان 
اینکه در این میان تهران ۱۳ میلیونی و به روایتی، تهران بزرگ ۱۷ میلیونی، سردر فاجعه 
کم آبی کلانشهرهای کشور بوده است، اظهار کرد: در همان حال همسایه بزرگی به نام کرج 
و پیراشــهری های پرمصرفی به نام لواسان دارد که چنان در پرمصرفی آب، پیشرو هستند 
که به سادگی نمی توانند الگوی کاهش مصرف را اجرا کنند. وی افزود: در همان کلانشهر 
تهران، نه تنها از بلندمرتبه ســازی، تراکم فروشی و شهرک سازی و تخریب بقایای باغها 

کاسته نشده است، بلکه این عوامل بحران ساز مرتبا رشد کرده اند. همچنان خیابان فرشته 
تهران که محصول تغییر کاربری فزاینده باغهای چند صد ساله و تاریخی معیشتی تهران 
بوده اســت، جزو گرانترین خیابانها در شهرهای کشور است. مسیری که تهران، اصفهان و 
مشهد پیموده است، شیراز سرسبز نیز شتابان در حال گذار آن است. این کارشناس با بیان 
اینکه بافت تاریخی ارم شــیراز که دارای ۹ باغ تاریخی بوده اســت، در ۶ دهه اخیر تغییر 
کاربری یافت و تنها بازمانده آن باغ ارم است که از هر سو در تنگناست، گفت: قصرالدشت 
شیراز نیز در تنگناست و املاک شهری شیراز، گران و گران تر می شود و شیراز دائما رو به 
سوی کم آبی بیشتر دارد و همان مسیر ناپایدار و خطرناک تهران را می گذراند.   مختاری 

با بیان اینکه شاید تهران، روزگار بسیار بدی را پیش رو دارد؛ گفت:  دقیقا از همان نقطه ای 
که در قله توسعه نامتوازن و ناپایدار قرار گرفته است با یک رفتار منحنی سینوسی، هنگامه 
سقوط بوم شناختی آن رسیده است؛ رشد فزاینده قیمت املاک تهران  تنها و تنها به مدد 
انتقال آبهای بین حوضه ای بوده اســت. وی ادامــه داد: تصور کنیم املاک تهران در یک 
ابرشــهر کم آب یا بی آب، چه ارزشی خواهند داشت؛ هرگز نمی توان برای املاک شهری 
که دائما در رشــد و ساخت و ســاز و همزمان در افول آبی هستند، ارزش مالی و بهایی را 
پذیرفت. این کارشــناس حوزه مدیریت منابع آبی با بیان اینکه چگونه قرار است برای کم 
آبی یک ابرشهر راهی بیابیم، در حالی که اجرای بیشتر راهکارهای کم آبی، بلندمدت است، 
گفت:  قلمرو آموزش بســیار دیربازده و بلندمدت است. نصب شیرآلات کاهنده با آزمون و 
خطای بســیار همراه هست و تا به بار بنشیند، کار اجرایی زیادی نیاز دارد. وی با بیان 
اینکه برچســب لوازم خانگی، زمان بر و نیازمند فرهنگ ســازی است. اعمال تعرفه ها، 
آسان نیست و دشواری های اجتماعی خودش را دارد، گفت: جداسازی آب نوشیدنی از 
بهداشــتی نیز، فرایندی چند دهه ای است.   مختاری با بیان اینکه اکنون کلانشهرهای 
کشــور دقیقا در همان گلوگاهی قرار گرفته اند که راهکارها، دو یا ســه دهه از تنگناها 
و دشــواری ها، باز مانده اند، گفت: دقیقا همان جایی که این داســتان محیط زیستی 
به ما درس می دهد؛ "یک شــعبده باز می تواند از آستین خود چند خرگوش یا کبوتر 
بیرون بیاورد ولی هرگز نمی تواند یک فیل و یا فیل های بزرگ و بزرگتر بیرون بیاورد"؛ 
وضعیت امروز کم آبی کلانشــهرهای  کشور، یادآور همان شعبده باز است، برای تهران 
کم آب و فاجعه بار نمی توان به طور معجزه آسا کاری کرد. او ادامه داد:  فقط می توان، 
ناامید نشــد و از شــهروندان خواست که مشارکت کافی را داشــته باشند و اگر پیشتر 
آموزش و فرهنگ سازی کافی نشده است، بدانند با مشارکت شهروندان می توان دست 
کم ۳۰ درصد از مصرف آب شهری کاست. به گفته وی اکنون این مشارکت از یک الزام 
و جبر طبیعت ناشــی می شود، راهی که با فرهنگ سازی نپیمودیم، طبیعت به جبر به 
ما می آموزد و چنانچه بلندمرتبه ســازی و شهرک سازی متوقف شود، می توان انتظار 
داشت شهروندان نیز به طور پایدار، با کاهش مصرف آب همراهی و همکاری کنند. وی 
اظهار کرد: توســعه، فرایند تکاملی و تدریجی است. بیاموزیم که دیدگاهایمان را اصلاح 
کنیم و نهادهای مدیریت آب و شــهری نیز، همپای تغییر دیدگاه و نگرش شــهروندان 

رشد مثبت و سازنده کنند.

مذاکرات ابرغول های آمریکایی برای 
توسعه میادین نفتی عراق

وزارت نفت عراق اعلام کرد غول های نفت و گاز آمریکایی اکسون موبیل و شورون در حال 
مذاکره با دولت در مورد فرصت های توســعه میادین نفتی این کشــور هستند.به گزارش 
ایسنا، باسم خضیر، معاون وزیر نفت عراق، در اظهاراتی که توسط رسانه های عراقی گزارش 
شــده است، گفته است: اکســون موبیل تمایل خود را برای بازگشت به عراق اعلام کرده 
است.شــرکت اکسون سال گذشــته، از میدان نفتی عظیم قرنه غربی ۱ عراق خارج شد و 
کنترل عملیات را به شــرکت چینی دولتی پتروچاینا واگذار کرد.تخمین زده می شود قرنه 
غربی ۱ که در حال حاضر حدود ۵۵۰ هزار بشــکه در روز نفت خام تولید می کند، تا ۲۰ 
میلیارد بشــکه منابع نفتی قابل استخراج داشته باشد.معاون وزیر نفت، در مورد مذاکرات 
جاری میان دولت فدرال عراق و اکســون، گفت: این شــرکت در حــال حاضر در مرحله 
مذاکره با عراق برای فرصتی جدید در میادین نفتی این کشــور است. وی همچنین گفت: 
غول نفتی آمریکایی شــورون، در حال مذاکره برای امضای قراردادهای توسعه ای بالقوه در 
میدان نفتی ناصریه جنوبی و میدان نفتی بلد در استان صلاح الدین است.شرکت های چینی 
و روســی در ســال های اخیر، برای گرفتن کنترل دارایی های توسعه ای بزرگ میدان های 

نفتی از شرکت های بزرگ غربی، از جمله اکسون، اقدام 
کرده اند.

اما امسال، شرکت بزرگ بریتیش پترولیوم، تائید نهایی 
دولت عراق را برای قرارداد ســرمایه گذاری در توسعه 
مجدد چندین میدان نفتی عظیم در کرکوک، در شمال 
عراق، دریافت کرد.قرارداد میان شــرکت نفت شمال 
)NOC(، شــرکت گاز شــمال )NGC( و بریتیش 
پترولیوم،  شــامل احیا و توســعه مجدد این میادین، 
شامل نفت، گاز، برق و آب، با پتانسیل سرمایه گذاری 
در اکتشــاف اســت. ارزش این توافق نامه بیش از ۲۵ 
میلیارد دلار تخمین زده می شود.بر اساس گزارش اویل 
پرایس، عراق درصدد افزایش ظرفیت تولید نفت خود 
به بیش از ۶ میلیون بشکه در روز تا سال ۲۰۲۹ است 
و به طور بالقوه می تواند ظرف پنج ســال آینده، هفت 
میلیون بشکه در روز تولید کند. تولید فعلی عراق حدود 
چهار میلیون بشکه در روز است، زیرا این کشور تحت 
توافق  نفتی اوپک پلاس، در تلاش است تا مازاد تولید 

ماه های گذشته را جبران کند.

بانک مرکزی اعلام کرد

نقدینگی ۲۹ درصد بیشتر شد

در پایان سال گذشته، حجم نقدینگی کشور به ۱۰ هزار و ۱۶۵ هزار میلیارد تومان رسید که رشد 
۲۹.۱ درصدی نسبت به پایان سال ۱۴۰۲ دارد و حاکی از رشد ۴.۸ درصدی نرخ رشد ۱۲ ماهه 
نقدینگی در قیاس با ســال ۱۴۰۲ است.به گزارش ایسنا، اخیرا بانک مرکزی آمار نهایی کل های 
پولی در ۱۴۰۳ را منتشر کرده که بر اساس آن روند حجم نقدینگی، پایه پولی، خالص دارایی های 
خارجی بانک مرکزی و میزان مطالبات بانک مرکزی از دولت آمده اســت.نرخ رشد نقدینگی به 
افزایش حجم کل پول در گردش و شبه پول در اقتصاد طی دوره زمانی مشخصی اشاره دارد. این 
مفهوم یکی از شاخص های مهم در اقتصاد است که اثرات گسترده ای بر تورم، نرخ بهره، بیکاری و 
تولید دارد. رشد نقدینگی معمولا به صورت درصدی نسبت به دوره قبلی به عنوان مثال ماهانه یا 
سالانه نشان داده می شود و نشان دهنده سرعت افزایش پول در اقتصاد هر کشور است.عواملی از 
جمله، رشد پایه پولی، افزایش ضریب فزاینده پول، افزایش وام دهی بانکی، افزایش مخارج دولتی 
و افزایش تقاضا برای پول از مهم ترین عوامل رشد نقدینگی هستند.رشد ۴.۸ درصدی ۱۲ ماهه 
نقدینگی در سال ۱۴۰۳ نسبت نرخ رشد سال ۱۴۰۲ بر اساس این گزارش، حجم نقدینگی کشور 
در پایان اســفندماه امســال به رقم ۱۰ هزار و ۱۶۵ هزار میلیارد تومان رسید که نسبت به پایان 
سال ۱۴۰۲ معادل ۲۹.۱ درصد رشد داشته است. همچنین نرخ رشد ۱۲ ماهه نقدینگی در پایان 
ســال گذشته معادل ۴.۸ درصد افزایش داشته است. به عبارتی نرخ رشد ۱۲ ماهه نقدینگی در 
پایان سال ۱۴۰۲ معادل ۲۴.۳ درصد بود که در پایان سال ۱۴۰۳ به ۲۹.۱ درصد رسیده است.

افزایش ۲۹ درصدی نقدینگی در ســال ۱۴۰۳طبق اعلام بانک مرکزی، اقتصاد کشــور در سال 
۱۴۰۳ با شــوک ها و رخدادهای مختلف داخلی و بین المللی مواجه شــد که آثار آن می توانست 
فعالیت  بخش های مختلف اقتصاد کشور را با اخلال روبرو کند. در این شرایط بانک مرکزی تلاش 
کرد تا با هموارسازی رشــد نقدینگی و کمک به تامین مالی دولت، بنگاه ها و خانوارها، حمایت 
لازم را از فعالیت های اقتصادی به عمل آورد که در این رابطه می توان به مواردی همچون »انتشار 
اوراق بدهی دولت مازاد بر مقدار مصوب قانون بودجه«، »خرید بخش قابل توجهی از اوراق دولت 
توســط بانک ها«، »آزادسازی سپرده قانونی به منظور پرداخت تسهیلات قرض الحسنه ازدواج«، 
افزایش ذخایر طلای بانک مرکزی با ریال و اجرای بخشــی از مــاده ۴۶ قانون رفع موانع تولید 

)تسویه بخشی از مطالبات بانک ها از بانک مرکزی( اشاره کرد.

مدیر جهاد کشاورزی خرمشهر:

۳۵۰۰ هکتار از اراضی نخیلات 
خرمشهر احیا می شوند، ضرورت تامین 

آب مستمر و با کیفیت برای نخیلات

ایسنا/خوزســتان مدیر جهاد کشــاورزی خرمشــهر با بیان اینکه نخیلات در ماه های گرم 
ســال باید به صورت مستمر آبیاری شــوند، گفت: باید آب با کیفیت برای نخیلات تامین 
شــود تا بتوانیم از تنش آبی و شرایط خشکسالی به ســلامتی عبور کنیم.یاسر شریفی در 
گفت و گو با ایســنا در زمان برداشــت رطب و خرما اظهار کرد: برداشت نوبرانه خرما به 
مدت ۱۰ روز شروع شده است و با توجه به وجود ارقام مختلف، زمان برداشت محصولات 
نیز متفاوت است.وی ادامه داد: برای مثال، معمولا اولین خرمایی که وارد بازار شهرستان 
می شــود، خرمای استعمران و آخرین خرما برحی است. پیش بینی می شود تا اواخر مرداد 
برداشــت محصولات خرما ادامه داشته باشد.مدیر جهاد کشــاورزی خرمشهر با اشاره به 
تنش های آبی و خشکســالی گفت: طبق پیش بینی های انجام شده، مجموعا بین ۹ تا ۱۰ 
هزار تن تولید و برداشــت رطب و خرما خواهیم داشت که نسبت به سال گذشته مقداری 
کاهش داشــته که ایــن کاهش، قابل توجه نیســت.وی در خصــوص چالش های موجود 
بــرای نخیلات بیــان کرد: نخیلات خرمشــهر دارای تمرکز مکانی نیســتند و در جاهای 
مختلف شهرســتان قرار دارند. مثلا نخیلات غرب کارون که تامین آب آن ها صورت گرفته 
اســت با تنشی مواجه نشدند.شــریفی ادامه داد: اما نخیلاتی که در حفار شرقی و غربی، 
شــلمچه و جزیره مینو بودند متاســفانه به دلیل بالا بودن شوری آب، تنش به آن ها وارد 
شــد.وی گفت: نخیلات باید در ماه های گرم ســال به صورت مســتمر آبیاری شوند. باید 
آب با کیفیت برای نخیلات تامین شــود تا ما بتوانیم از تنش آبی و شــرایط خشکســالی 
به ســلامتی عبور کنیم.شــریفی در خصوص توســعه و احیای نخیلات اظهار کرد: ما در 
این راســتا تفاهم نامه ای با ســازمان منطقه آزاد و برنامه و بودجه داریم که از زمان دولت 
شــهید رئیسی منعقد شــد. طبق این تفاهم نامه، ۳۵۰۰ هکتار از اراضی نخیلات خرمشهر 
احیا می شــوند و ما به دنبال این هستیم تا تفاهم نامه  را عملی کنیم و جهشی در راستای 

توسعه و احیای نخیلات داشته باشیم.

نانوکپسول گیاهی برای درمان 
التهابات مزمن و بیماری های مفصلی 

و گوارشی

یــک شــرکت دارویی با فنــاوری نانو، کپســول گیاهی تولید کرده کــه در درمان 
التهاب مفاصل، مشــکلات گوارشی و بیماری های مزمن تاثیرگذار است؛ چرا که این 
محصول با افزایش جذب ماده مؤثر زردچوبه در بدن، اثرات درمانی قوی تری نسبت 
به داروهای رایج دارد. به گزارش ایســنا، یکی از شــرکت های تولیدکننده پیشرو در 
حوزه داروهای گیاهی، کپســول نانویی حاوی عصاره زردچوبه را به تولید رســانده 
اســت. این محصــول با بهره گیری از فنــاوری نانو، جذب و اثربخشــی کورکومین، 
ترکیــب اصلــی زردچوبه را به طور چشــمگیری افزایش داده و بــرای درمان طیف 
گســترده ای از بیماری های التهابی و تخریب کننده طراحی شــده است. کورکومین، 
ماده مؤثره این کپســول، به دلیل خواص ضد التهابی و آنتی اکسیدانی قوی شناخته 
شــده اســت. با این حال، مشــکل اصلی آن حلالیت پایین در آب و جذب محدود 
در بدن بوده که با فرمولاســیون نانویی این محصول برطرف شــده است. نانوذرات 
کورکومین موجود در این کپســول، جذب بهتری در روده داشته و با غلظت بالاتری 
به بافت های هدف مانند مفاصل، کبد و سیســتم عصبی می رســند. به نقل از ستاد 
نانــو، از جمله کاربردهای این دارو می توان به درمــان التهاب مفاصل )مانند آرتروز 
و آرتریت روماتوئید(، بیماری های گوارشــی )کولیت، ســندرم روده تحریک پذیر(، 
مشــکلات پوســتی )پســوریازیس، اگزما(، بیماری های کبدی )کبد چرب( و حتی 
پیشــگیری از عوارض دیابت و بیماری هــای عصبی مانند آلزایمر اشــاره کرد. این 
شــرکت نه تنها اثربخشــی درمانی این محصول را افزایــش داده، بلکه دوز مصرفی 
مورد نیاز را کاهش داده و عوارض جانبی را به حداقل رســانده است. این کپسول به 
صورت روزانه یک تا ســه عدد قابل مصرف اســت، اما توصیه می شود بیماران پیش 

از استفاده با پزشک مشورت کنند.

افزایش ۲۴ درصدی پایه پولی ، میزان رشد کمتر شد

در ســال ۱۴۰۳ رشــد ۱۲ ماهه پایه پولی به ۲۴.۵ درصد رسید که نسبت به ۱۲ ماهه سال 
۱۴۰۲ حدود ۳.۳ درصد کاهش داشته است. به گزارش ایسنا، اخیرا بانک مرکزی آمار نهایی 
کل های پولی در ۱۴۰۳ را منتشــر کرده که بر اســاس آن روند حجم نقدینگی، پایه پولی، 
خالص دارایی های خارجی بانک مرکزی و میزان مطالبات بانک مرکزی از دولت آمده اســت.

حجم نقدینگی کشور در پایان اســفندماه امسال به رقم ۱۰ هزار و ۱۶۵ هزار میلیارد تومان 
رسید که نسبت به پایان سال ۱۴۰۲ معادل ۲۹.۱ درصد رشد داشته است.همچنین نرخ رشد 
۱۲ ماهه نقدینگی در پایان سال گذشــته معادل ۴.۸ درصد افزایش داشته است. به عبارتی 
نرخ رشــد ۱۲ ماهه نقدینگی در پایان سال ۱۴۰۲ معادل ۲۴.۳ درصد بود که در پایان سال 
۱۴۰۳ به ۲۹.۱ درصد رسیده است.رشد پایه پولی چه قدر بود؟ پایه پولی به تمام اسکناس ها، 
ســکه های تولید شده و اعتبارات تصویب شده نزد بانک مرکزی گفته می شود که بیش ترین 
قابلیت نقدشوندگی در اقتصاد یک کشور را دارا باشد که در پایان سال گذشته، پایه پولی به 
رقم ۱۳۵۹.۴ هزار میلیارد تومان رسید.  بر این اساس و طبق گزارش بانک مرکزی، رشد ۱۲ 
ماهه پایه پولی در ســال  ۱۴۰۳ به رقم ۲۴.۵ درصد رســیده که در مقایسه با رقم مشابه در 

ســال ۱۴۰۲ )۲۷.۸ درصد( حدود ۳.۳ درصد کاهش داشت.افزایش ۲۴ درصدی پایه پولی/ 
میزان رشــد کمتر شــد  عامل افزایش پایه پولی چه بود؟در ۱۲ ماهه منتهی به پایان اسفند 
سال ۱۴۰۳، خالص دارایی های خارجی بانک مرکزی مهم ترین عامل فزاینده رشد پایه پولی 
بوده و سهمی فزاینده معادل ۱۲۲ درصد در پایه پولی داشته است.از سوی دیگر، عامل اصلی 
افزایش خالص دارایی های خارجی بانک مرکزی در سال ۱۴۰۳ افزایش ترخ تسعیر بوده است. 
دومین عامل فزاینده رشــد پایه پولی در سال ۱۴۰۳ نیز، مطالبات بانک مرکزی از بانک ها با 
سهمی معادل ۳۶.۵ درصد بوده است.با این حال، مهم ترین عامل کاهنده رشد پایه پولی در 
پایان اسفند ماه ســال ۱۴۰۳ نسبت به پایان سال ۱۴۰۲، خالص سایر اقلام بانک مرکزی با 
ســهمی معادل منفی ۱۱۶ درصد است و دومین عامل کاهنده رشد پایه پولی در پایان سال 
۱۴۰۳ نسبت به پایان سال ۱۴۰۲، خالص بدهی بخش دولتی به بانک مرکزی بوده که سهمی 
کاهنده معادل۱۷.۴ واحد درصد در رشد ۲۴.۵ درصدی پایه پولی در دوره مذکور داشته است.

همچنین طبق اعلام بانک مرکزی، کاهش خالص بدهی بخش دولتی به بانک مرکزی عمدتا 
به دلیل افزایش سپرده بخش دولتی نزد بانک مرکزی است.

نماینده ولی فقیه در وزارت جهاد کشــاورزی با اشــاره به اینکه منابع انســانی در تحقق اهداف توسعه پایدار و بهبود محصولات 
کشاورزی نقش حیاتی دارد، گفت: امنیت غذایی پایدار در کشور لازمه برنامه ریزی و تلاش جهادگران در وزارت جهاد کشاورزی 
اســت.به گزارش ایسنا، به نقل از پایگاه اطلاع رســانی حوزه نمایندگی ولی  فقیه در وزارت جهاد کشاورزی، آیت الله سید حسین 
ربانی در دیدار با  رئیس سازمان بسیج جامعه کشاورزی کشور گفت: امنیت ملی و استقلال غذایی کشور با راهبرد امنیت غذایی 
پایدار رقم خواهد خورد و اغراق نیســت اگر بگوییم در دنیای امروز حساســیت امنیت غذایی در کشور به اندازه امنیت ملی بسیار 
بالا و حساس است.وی خاطرنشان کرد: با اجرای راهبردها و سیاست های مشترک مبتنی بر تحقق امنیت غذایی میتوان به مسیر 
دســتیابی به غذایی سالم حرکت کرد.نماینده ولی فقیه در وزارت جهاد کشاورزی مساله منابع انسانی را یک چالش جدی عنوان 
و تصریح کرد: سرمایه گذاری در آموزش و توانمندسازی این منابع می تواند به پیشرفت بخش کشاورزی کشور کمک شایانی کند.

ایسنا/فارس رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان فارس از پایان کاشت پنبه در سطح ۱۵ هزار و ۴۰۰ هکتار از مزارع این استان خبر داد 
و گفت: فارس با تولید سالانه حدود ۲۵ درصد از وش پنبه کشور، رتبه نخست تولید و کیفیت برتر الیاف را دارد.مجتبی دهقان پور امروز 
دوشنبه ۳۰ تیر در نشست جهادکشاورزی فارس با بیان اینکه افزایش مکانیزاسیون در محصولات زراعی و باغی از جمله پنبه از اهداف اصلی 
این سازمان است، اظهار کرد: با ترویج، آموزش، تأمین دستگاه های الگویی و پرداخت تسهیلات اعتباری در خط مکانیزاسیون برای خرید 
دستگاه های ردیف کار و انواع خطی کار، بیش از ۹۳ درصد از سطح زیر کشت پنبه به روش مکانیزه انجام شده و درجه مکانیزاسیون نسبت به 
سال گذشته هشت درصد افزایش یافته است.وی با تأکید بر مزایای روش کشاورزی حفاظتی گفت: این روش، الگویی پایدار است که کاهش 

مصرف نهاده ها، افزایش بهره وری آب و افزایش ماده آلی خاک را به دنبال دارد. در همین راستا حدود ۱۲ هزار هکتار از سطح زیر کشت پنبه به شیوه بی خاک ورزی و کم خاک ورزی انجام شده 
است.شهرستان های پیشتاز در کشت پنبهدهقان پور بیشترین سطح زیر کشت پنبه را مربوط به شهرستان های داراب، زرین دشت، لارستان، فسا و جویم دانست و افزود: عمده ارقام کشت شده 
شامل ارقام داخلی گلستان، ساجدی، ارمغان، فجر، حکمت، شایان، تابان و بختگان و همچنین ارقام خارجی ماکسا، کاریسما و لیدر است.رئیس سازمان جهاد کشاورزی فارس همچنین از اجرای 
کشت قراردادی پنبه در سطح دو هزار هکتار از اراضی شهرستان داراب خبر داد و گفت: در این طرح، نهاده های مورد نیاز کشاورزان شامل سم، کود و بذر توسط شرکت تعاونی تأمین می شود، 

کشت و برداشت به صورت مکانیزه انجام شده و نظارت فنی نیز بر مراحل کشت وجود دارد. در نهایت پس از فروش پنبه، هزینه ها کسر و با کشاورزان تسویه حساب خواهد شد.

نقش حیاتی منابع انسانی در بهبود محصولات 
کشاورزی

 پایان کاشت طلای سفید در فارس



روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی، صبح ایران

یکشنبه 6 خرداد 1403  17 ذی القعده 1445  26 می 2024

    سال بیستم    شماره  5408

info@sobh-eqtesad.ir

www.sobh-eqtesad.ir

تحریریه :44253450    روابط عمومی :44253448    فکس : 44253395   بازرگانی : 9-44253335    توزیع : 44253450   فکس : 44253234    توزیع: موسسه سخن گستر        

 تهران، بلوار مرزداران ، انتهای خیابان گلستان ، کوی پژوهش پلاک 13   کد شبا :2008-654     کد پستی :1463777746صاحب امتیاز : موسسه سخن گستر  مدیر مسئول : فاطمه لشکری

تهران - ایرنا - فناوران یک شرکت دانش بنیان با تولید کنتور گاز هوشمند 
با دقت بالا در کشور، امکان مدیریت صحیح مصرف انرژی را فراهم کردند.

به گزارش گروه علم و آموزش ایرنا ، محمدرضا جعفری مدیرعامل شرکت 
کنترل گاز اکباتان درمورد تولید کنتورهای گاز با دقت بالا توسط متخصصان 
این شرکت دانش بنیان اظهار داشت: این محصول دانش بنیان در راستای 
نیاز کشــور به کنتورهای با دقت بالا و اراده شــرکت ملی گاز ایران برای 
هوشمند سازی کنتورهای مشترکان برای مدیریت مصرف تولید و تجاری 
سازی شده است.وی به هوشمندی و امکان دریافت تحلیل های دقیق جهت 
مدیریت مصرف گاز توسط این محصول اشاره کرد و افزود: کنتور هوشمند 
ساخت داخل، امکان قرائت از راه دور همه لوازم اندازه گیری گاز، آب و برق 
و پائین آوردن هزینه قرائت را به همراه دارد.این فناور قابلیت تشــخیص 
چرخش کنتور )تشخیص دستکاری(، سنسور دما با دقت ۰.۱ درجه سانتی 
گراد، دیجیتال، رنج وســیع دمایی ۴۰- تا ۱۲۵+، زمان پاسخ دهی کوتاه، 
مصرف بســیار پایین، برخورداری از صفحه نمایش گرافیکی LED قابلیت 
نمایش دو زبان فارسی و انگلیسی، قابلیت دریافت رمز عبور به منظور ورود 
به منوی تنظیمات، قابلیت باز و بســت شیربرقی در محل و یا از راه دور، 
قابلیت نمایش ۷۰ روز گاز را از ویژگی های منحصر به فرد و رقابتی کنتور 
هوشمند ســاخت ایران بیان کرد.جعفری ادامه داد: قابلیت نمایش میزان 
مصرف تصحیح شده، میزان مصرف تحت هشدار، رویدادها، حالت کنتور، 
وضعیت باتری، ساعت و تاریخ، قابلیت تشخیص باز شدن در، حافظه پایدار 
و حفظ داده ها با قطع برق به مدت ۲۰ سال برخورداری از ماژول هوشمند 
با عمر باتری بسیار بالا و ماژول مخابراتی مبتنی بر فناوری LoRa، قابلیت 
همخوانی با سایر بسترهای مخابراتی استاندارد IoT و سامانه یکپارچه نرم 
افزاری با قابلیت مدیریت از راه دور از دیگر ویژگی های کنتور هوشــمند 
تولیدی است.وی درباره نحوه ارتباط با این کنتور نیز اظهار داشت: از آنجایی 
که نوع و ویژگی های شبکه مخابراتی، وابسته به شرایط فیزیکی، جغرافیایی 
و نیازهای بهره بردار سیســتم است، کنسرســیوم شرکت های کنترل گاز 
اکباتان و آریا همراه ســامانه، قادر است با مهندسی شرایط و نیازهای هر 
 ،NB-IoT LoRa،پروژه، بسترهای مخابرتی متفاوتی را با استفاده از بسترهای
۳G/GPRS، ZigBee، WiFi، M-BUS، RS۴۸۵ و … جهت تبادل اطلاعات با 
سیســتم مرکزی، طراحی و پیاده سازی کند.مدیرعامل این شرکت دانش 
بنیان ادامه داد: شبکه مخابراتی NB-IoT یکی از جدیدترین فناوری های 
مخابراتی برای کاربردهای اینترنت اشــیاء است که دارای هزینه کم، برد 
بســیار زیاد و توان مصرفی بسیار کم اســت که وجود این مزیت ها باعث 
می شود برای بسیاری از کاربردهای IoT بر سایر تکنولوژی های مخابراتی 
ترجیح داده شود.جعفری همچنین گفت: در شهرک های بزرگ که موضوع 
مهم، مقرون به صرفه بودن طرح است، طراحی سیستم مخابراتی به نحوی 
که کمترین هزینه را به دنبال داشــته باشد بســیار حائز اهمیت است. از 
طرف دیگر، یک سیســتم مخابراتی نیاز به قابلیت اطمینان بالا در تبادل 
اطلاعات دارد. این کنسرسیوم به عنوان یکی از پیشروان صنعت IoT تلاش 
دارد کارآمدترین و مقرون بــه صرفه ترین راهکارها را در زمینه طراحی و 
پیاده سازی شبکه های مخابراتی جهت استفاده در شبکه های هوشمند ارائه 
دهد.وی به صرفه جویی ارزی قابل توجه حاصل از تولید کنتور هوشــمند 
اشاره کرد و افزود: سهم ارزبری در قطعات الکترونیک قابل توجه است و از 
آن جایی که بخش اصلی این محصولات، وارداتی هستند، تولید داخلی آن 
حدود ۵۰ درصد کاهش قیمت را نســبت به نمونه های وارداتی به همراه 
دارد.مدیرعامل شرکت کنترل گاز اکباتان مهم ترین ویژگی این محصول را 
جلوگیری از هک شدن این کنتورها و ایجاد نشدن مشکل در مسیر خدمات 
رســانی این سازمان ها به مشترکان ایرانی عنوان کرد و اظهار داشت: اخذ 
گواهی پدافند غیر عامل و افتا از دیگر ویژگی های این محصول به شــمار 
می رود. طراحی پلتفرم کنترل و مدیریت هوشمند کنتورهای گاز در کشور. 
کســب رتبه نخست وزارت نفت در تولید بار اولنصب کنتورهای هوشمند 
گاز با اولویت مشترکان پرمصرف. رونمایی از ۶ محصول دانش بنیان با حضور 
رییس صندوق نوآوری و شــکوفایی. جعفری درباره سهم این محصول از 
صرفه جویی های داخلی سرمایه های ملی هم گفت: قطعاً تولید این محصول 
در تیراژ بالا غیر از مزایای امنیتی و کاهش ۵۰درصدی بهای تمام شده، به 
حفظ بهتر سرمایه های انرژی کشور کمک می کند. وی به میزان اشتغال 
ایجاد شــده توسط شرکت کنترل گاز اکباتان اشاره کرد و افزود: در واحد 
کنتور در حال حاضر حدود ۱۲۰ نفر شاغل هستند و اگر بخش هوشمند نیز 
راه اندازی شود، حدود ۱۰۰ نفر نیز در آن به کارگیری خواهند شد. براساس 
گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، این 
فعال حوزه فناوری به نقش دســتگاه های بهره بردار در حمایت از تولیدات 
دانش بنیــان بار اول با راه کارهایــی از جمله تضمین خرید و یا اعطای وام 
هــای کم بهره از طریق صندوق ها و اعتبارات بانکی اشــاره کرد و یادآور 
شد: منابعی مانند تبصره ۱۶ و ۱۸ در قالب قوانین مختلف از جمله جهش 
تولید دانش بنیان، نقش اساسی در تولید این دست محصولات ایفا می کند.

دستاوردی دیگر از دانش بنیان های ایرانی؛

کنتور گاز هوشمند با قابلیت قرائت 
از راه دور و مدیریت مصرف انرژی 

ساخته شد

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

معضل اجتماعی !!

طرح دیجیتالی اولیه از جی ام سی سیرا برقی؛ وانتی تیز و عضلانی!

شــرکت آمریکایی جی ام سی در ســبد محصولات خود دومین وانت پیکاپ بدون آلایندگی یعنی سیرا برقی را نیز دارد. این خودروساز 
اخیــراً طرح هــای دیجیتالی اولیه از محصول موردبحث را منتشــر کرده و شــاهد محصولی عضلانی و تیز هســتیم. جیســون چِن طراح 
جنرال موتورز اخیراً طرح دیجیتالی اولیه از این خودرو را در حســاب کاربری رســمی جنرال موتورز در اینســتاگرام منتشر کرده است. 
با وجود فضای ســقف و ســتون های کوچک تر و نمای جلوی بالغ تــر، این رندر جذابیت های زیادی را به نمایــش می گذارد. البته چنین 
طرحی در فضای مجازی جذاب بوده در واقعیت نمی توان آن را کاربردی دانســت چراکه راندن چنین خودرویی بســیار ســخت خواهد 
بود. با تمامی این تفاســیر باید گفت نســخه تولیدی جی ام ســی ســیرا برقی بخش اعظم عناصر طراحی همین اســکچ طراحی را حفظ 
خواهــد کــرد. برای مثال تریم نورانی بخش جلــو، جلوپنجره، گلگیرها و پانل های جانبی در مدل تولیدی وجود خواهند داشــت هرچند 
اندکی تعدیل خواهند شــد تا مناســب مدل های واقعی باشــند. ســیرا برقی به همراه هامر برقی دو وانت پیکاپ بدون آلایندگی جی ام 

می دهند. تشکیل  را  سی 

آنچلوتی: مجبور هستم در حق برخی از بازیکنان ظلم کنم

سرمربی رئال مادرید از درخشش شاگردانش در دیدار برابر والنسیا کاملا راضی و خوشحال است. او می گوید که مجبور است در رئال به بعضی از بازیکنان ظلم کند.به گزارش 
ایسنا و به نقل از مارکا، هفته سیزدهم لالیگا شنبه شب با برگزاری پنج دیدار آغاز شد که در مهم ترین آن ها، رئال مادرید میزبان والنسیا بود و توانست با نتیجه ۵ بر یک این 
تیم را شکست دهد.کارلو آنچلوتی در نشست خبری بعد از بازی گفت: بازی از ابتدا تا پایان زیبا و جذاب بود. نشان دادیم که چه کیفیتی داریم. به نظرم بازی بسیار خوبی 
بود و با شایستگی تمام به پیروزی دست پیدا کردیم.او درباره این سوال که آیا این بهترین بازی رئال بود؟ گفت: بله. والنسیا نتوانست بازی همیشگی خود را به نمایش بگذارد 
چرا که ما بسیار خوب ظاهر شدیم. همه چیز به خوبی پیش رفت و با ارائه یک بازی بسیار خوب به پیروزی رسیدیم. بازی کردن با والنسیا اصلا آسان نیست. ما هم در دفاع 

و هم در حمله بسیار خوب بودیم. تنها در ۱۵ دقیقه نخست کمی اذیت شدیم. بعد از آن یک بازی استثنایی و بی نظیر را به نمایش گذاشتیم.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب زنبورهای خاکستری
آندری کورکوف شهرتش را بیش از هر چیز مدیون رمان مرگ 
و پنگوئن اســت؛ رمانی که درباره حــوادث و اتفاقات اوکراین 
پس از جدایی از شــوروی اســت. کورکــوف در آخرین اثرش 
یعنی کتاب زنبورهای خاکســتری که مربوط به ســال ۲۰۱۸ 
است، در قالب داستان به نزاع بر سر شبه جزیره کریمه که یک 
جنگ و اختلاف قدیمی اســت پرداختــه. می توان گفت کتاب 
زنبورهای خاکســتری نیز بر مبنای مناقشه است. مناقشه بین 
روس و اوکراین. جدا از کتاب مرگ و پنگوئن از این نویســنده 
کتاب های »مــرا به کنگاراکس ببر« و »دوســت مرحوم من« 
نیز به فارســی ترجمه شده اســت. کتاب زنبورهای خاکستری 
توســط مترجم توانا، آقای آبتین گلکار از زبان روســی ترجمه 
شده اســت. موضوع کتاب زبنورهای خاکستری درباره بحران 
شــبه جزیره کریمه و نزاع گروه های سیاسی داخلی اوکراین و 
همچنین نیم نگاهی به دخالت روسیه در این بحران از نظرگاه 
تأثیر این بحران ها بر عوامل و عوالم انســانی است. بحرانی که 
امروزه می تــوان دنباله آن را در جنگ اکراین مشــاهده کرد. 
ســرگی ســرگئیچ با تعداد کمی کندو که در روستایی در منطقه خاکستری زندگی می کند. منطقه ای در میانه ی جبهه های 
طرفیــن درگیر که متعلق به هیچ کدام از متخاصمین نیســت. همه از روســتا رفته اند جز دو نفر که دل از خانه هایشــان 
نمی کنند. یکی از آن ها ســرگی اســت که علاوه بر خانه، زنبورها نیز پابندش کرده اند. جنگ طولانی شده و انگار سر تمام 
شــدن ندارد. ســرگی کم کم نگران زنبورهایش می شود. بهار که بیاید باز زنبورها باید در دشــتهایی که با مین و خمپاره 
زیر و رو شــده و جســد سربازها اینجا و آنجایش افتاده اســت و جالیزهایی که مدتهاست دیگر کشت نمی شود گرده جمع 
کنند و عســل بســازند. ســرگی باید فکری کند. فقط برف بود و برف، طوری که اگر زیاد بــه آن خیره می ماندی، کم کم 
صدای ســفیدی را می شنیدی، صدای ســفیدی یعنی همان سکوتی که با دستان ســردش به روحت چنگ می اندازد و تا 

نمی کند. رهایت  مدت ها 

آکیرا کوروساوا
آکیرا کوروساوا در ۲۳ مارس ۱۹۱۰ در حومه توکیو 
به دنیا آمد. او آخرین فرزنــد خانواده ای پرجمعیت 
بود، اما وقتی کوروســاوا به جوانی رســید، بیشــتر 
اعضای خانواده مرده بودند و خانواده کوچک شــده 
بود.پدر کوروســاوا مدیر دبیرستانی وابسته به ارتش 
ژاپن بود و با درایت و انضباطی سختگیرانه فرزندان 
خود را تربیت می کرد. پدر در عین حال به ســینما 
علاقه منــد بود و غالبــاً فرزندان خــود را با خود به 

سینما می برد.
ترک خانه پدری ،کوروساوا در هفده سالگی خانه پدر 
را تــرک کرد و به دنبال حرفه  نقاشــی رفت. او در 
توکیو در محله تفریحات »شبانه«، با برادر بزرگترش 
هی گو هم خانه شد. این برادر با عالم هنر محشور بود 
و زندگی بی قیدی داشــت. در کنار او آکیرا با سینما 
و ادبیات و هنرهای نمایشــی ژاپن آشنا شد. هی گو 
در سالن های ســینما »راوی« شــده بود. در زمان 
ســینمای صامت، یک »راوی« کنار اکران فیلم، رو 
به تماشــاگران می ایستاد، ماجراها و گفتارهای فیلم 
را برای تماشــاگران تعریف می کرد، تا آن ها راحت تر 
داســتان فیلم را دنبال کنند. با رشــد فنی سینما و 
رواج فیلم های ناطق، این حرفه به خطر افتاد، و راویان ســینماها بیکار شــدند. هی گو از درد و غصه خودکشــی کرد. 
زمانی که کوروســاوا به ســن جوانی رســید، ســه برادر او به کام مرگ فرورفته بودند. پس از مرگ هی گو، کوروساوا 
نقاشــی را رها کرد، به اســتودیوهای تولید فیلم رفت و تقاضای کار کرد. او را به عنوان دســتیار کاجیرو یاماموتو، از 
فیلمســازان صاحب نام روزگار، به کار گرفتند. کوروســاوا فراوان مطالعه می کرد و ذوق ادبی داشت. او با نیرو و تلاشی 
خســتگی ناپذیر به نوشــتن فیلمنامه پرداخت و تا ســال ۱۹۴۳ برای حدود ۵۰ فیلم سناریو نوشت. کوروساوا رضایت 
تهیه کنندگان را جلب کرد و در سال ۱۹۴۳ موفق شد اولین فیلم خود را به نام »داستان جودو« کارگردانی کند. این 
فیلم او را به عنوان کارگردانی بااســتعداد در ســینمای ژاپن مطرح کرد. پس از جنگ و اشغال کشور توسط نیروهای 
آمریکایی، صنعت ســینمای ژاپن دگرگون شــد، اما کوروســاوا توانســت به کار خود ادامه دهد. تا پیش از راشومون 
)۱۹۵۱( کوروســاوا یازده فیلم ســینمایی کارگردانی کرده بود، اما با این فیلم بود که نگاه ها را در سراسر جهان خیره 
کــرد. این فیلم تحولی بود بنیادین نه فقط در کار کوروســاوا، برای ســینمای ژاپن که تــا آن زمان در غرب چندان 
شناخته شده نبود. نمایش این فیلم در جشنواره سینمایی ونیز بی تردید رویدادی تعیین کننده بود. فیلم جایزه »شیر 

طلایی« فستیوال را برنده شد.

فرهنگ

به گزارش خبرگــزاری مهر، کتاب »آثاری از 
رکــن الدین مختاری برای کمانچه« به تازگی 
با بازنویســی و اجرای مهدی علومی توســط 
انتشــارات پارت منتشر و روانه بازار نشر شده 
اســت.این کتاب شــامل بازنویســی و اجرای 
از رکن الدین مختاری )۱۲۶۶-۱۳۵۰(  آثاری 
برای ساز کمانچه است. آوانگاری و ثبت آنچه 
که از آثار رکن الدین مختاری در دست داریم، 
عموماً توســط اســتادان، موســی معروفی و 
روح الله خالقی، صورت گرفته و این آثار برای 
تهماسبی گردآوری  ارشــد  به همت  اولین بار 
شــده و در سال ۱۳۷۰ به چاپ رسیده است. 
در کتاب تازه منتشر شده، این آثار برای ساز 
کمانچه بازنویســی و توسط نگارنده اجرا شده 
اســت.در تدوین این کتاب از آوانگاری در دو 
کوک بهره گرفته شــده است. در قسمت اول، 
برا اســاس کوک رایج در نوشــتن کتاب های کمانچه موســوم به کوک لا و قســمت دوم بر اساس 
صدادهی ســاز مطابق کوک دیاپازون اســت که در فهرســت کتاب با عنوان کوک سل نوشته شده 
اســت. از این نظر کتاب برای هر دو گروه نوازندگان ســاز کمانچه که با هر کدام از این دو کوک 
کار کرده اند، قابل اســتفاده اســت.کارنامه موســیقایی رکن الدین مختاری را بیشتر پیش درآمد و 
رنگ تشــکیل می دهد. پیش درآمدهایی اغلب مفصل که در گوشــه های شاخص دستگاه ها ساخته 
شــده اند. امروزه او را می توان در کنار درویش خان، از چهره های اصلی جریان تکوین و شــکوفایی 
فرم پیش درآمد و رنگ به شمار آورد.این کتاب با ۱۴۴ صفحه، شمارگان ۵۰۰ نسخه و قیمت ۲۵۰ 

هزار تومان عرضه شده است.

»آثاری از رکن الدین مختاری برای کمانچه« به 
کتابفروشی ها آمد
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مهاجم نیجریه ای از حضور در گالاتاسرای ابراز خوشحالی کرد و عنوان کرد که می خواهد بهترین نمایش ممکن را در این تیم داشته باشد.به گزارش ایسنا،  
تیم ملی نیجریه در مقدماتی جام ملت های آفریقا توانست با ۳ گل بنین را شکست دهد. ویکتور اوسیمن مهاجم جدید گالاتاسرای توانست یکی از گل های 
تیمش را در این دیدار به ثمر برساند. اوسیمن از سال ۲۰۲۰ برای ناپولی بازی کرد. او ۱۳۳ بازی برای این تیم انجام داد و ۷۶ گل به ثمر رسانده و ۱۸ پاس 
گل داده است.ویکتور اوسیمن درباره حضور در گالاتاسرای به دیلی استار گفت: من واقعا خوشحالم که بخشی از خانواده گالاتاسرای هستم. خیلی خوشحالم 
در این تیم هستم و دوست دارم بتوانم خودم را نشان دهم. آماده هستم تا خاطرات فراموش نشدنی را برای گالاتاسرای خلق کنم. اوسیمن در پنجره نقل و 
انتقالات تابستانی تلاش کرد باشگاهش را تغییر دهد اما با رفتن به هیچ یک از تیم ها موافقت نکرد. در نتیجه ناپولی این بازیکن نیجریه ای را از فهرست این 

فصلش حذف کرد و او مجبور شد راهی گالاتاسرای شود.

خوشحالی اوسیمن از حضور در گالاتاسرای

ورزشی

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی، صبح ایران
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قائم مقام بنیاد ملی نخبگان گفت: در نامه ای به شورای پول و اعتبار 
پیشــنهاد دادم مبلغ وام ودیعه مســکن به یک میلیارد تومان و وام 
خرید مســکن نیز به ۳ میلیارد تومان افزایش یابد.سید سلمان سید 
افقهی در گفت وگو با خبرنگار مهر، درباره آخرین وضعیت وام خرید 
و ودیعه مســکن نخبگان اظهار کرد: در حال حاضر وام خرید مسکن 
نخبگان یک میلیارد تومان و وام ودیعه مســکن ۳۰۰ میلیون تومان 
است اما با توجه به اینکه در شرایط حال حاضر کسی نمی تواند با یک 
میلیارد تومان خانه بخرد، در نامه ای به شورای پول و اعتبار پیشنهاد 
دادم مبلغ وام ودیعه مسکن به یک میلیارد تومان و وام خرید مسکن 
نیز به ۳ میلیارد تومــان افزایش یابد.قائم مقام بنیاد ملی نخبگان با 
اشــاره به اینکه سال گذشته در هیأت امنای بنیاد ملی نخبگان تهیه 
۱۰۰۰ واحد مسکونی برای نخبگان مصوب شد، افزود: تأمین اعتبار 
این طرح به سازمان برنامه موکول شده اما این سازمان متأسفانه علی 
رغم پیگیری هایی که انجام شــده، هنوز هیچ اعتباری را به این کار 
اختصاص نداده اســت.بیمه تکمیلی نخبگان در راه اســت قائم مقام 
بنیاد ملی نخبگان از طــرح جدید بنیاد برای بیمه تکمیلی نخبگان 
هزار نفر از نخبگان خبر داد و گفت: یکی از برنامه هایی که در دستور 
کار بنیاد ملی نخبگان قرار دارد بحث بیمه تکمیلی این عزیزان است 
که پیشنهاد دادم بالاترین تعهدات بیمه ای برای نخبگان در نظر گرفته 
شــود که برای هر فرد تقریباً در ماه یک میلیون و ۲۰۰ هزار تومان 

و در سال برای هزار نفر، ۱۲ هزار میلیارد تومان باید پرداخت کنیم.
بیمه هزار نخبه با بالاترین تعهدات بیمه ای قطعی شد وی ادامه داد: 
البته به من گفته شد تعهدات بیمه ای کم شود تا افراد بیشتری تحت 
پوشش بیمه قرار بگیرند که بنده پاسخ دادم یا کسی را بیمه نمی کنیم 
یا اگر این کار را انجام می دهیم، باید بهترین شــرایط را فراهم کنیم. 
در حــال حاضر بیمه تکمیلی برای هزار نفر از نخبگان قطعی شــده 
ولی اجرای چنین طرح هایی به تأمین اعتبار گره خورده است. بودجه 
۱۴۰۲ بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق شــده است!ســید افقهی با بیان 
اینکه بودجه بنیاد در سال ۱۴۰۲ تاکنون تنها ۲۵ درصد محقق شده 
و این موضوع باعث شــده که در برنامه ها و حمایت هایمان با مشکل 
مواجه شــویم، تصریح کرد: ما تحت فشار هستیم و از دوستان بارها 
هم پیگیری کردیم.وی ادامه داد: با توجه به اینکه رئیس بنیاد، معاون 
علمی رئیس جمهور است، متأسفانه این درکِ اشتباه وجود دارد که 
ســازمان برنامه وقتی بودجه ای را برای معاونت لحاظ می کند، عنوان 
می کند که بودجه بنیاد هم در دل آن قرار گرفته در حالی که رئیس 
بنیاد با حفظ سمت، معاون علمی رئیس جمهور است.اولویت سازمان 
برنامه و بودجه نخبگان نیست قائم مقام بنیاد ملی نخبگان بیان کرد: 
بارها این را گفته ایم که دولتی که می خواهد چند میلیون مســکن 
بســازد برای هزار مسکن نخبگان نباید دچار مشکل باشد و البته هم 
نیســت، ولی مساله این اســت که اولویت عزیزان در سازمان برنامه 
و بودجه نخبگان نیســت. وقتی بودجه بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق 
شــده و از طرفی طرح مسکن نخبگان محقق نشده و طرح جذب در 
دستگاه های اجرایی به دلیل عدم تأمین اعتبار در برخی جاها مشکل 
اعتبار دارد، برداشت ما این است که نخبگان در اولویت قرار ندارند و 
طرح های مربوط به آنها اجرایی نمی شود. شعار نخبه پروری می دهیم 
امــا در عمل هیــچ کاری انجام نمی دهیم وی افــزود: مرتباً از نخبه 
پــروری، نخبه گزینی و نخبه گماری صحبت می کنیم اما هیچ اتفاق 
خاصی در عمل برای آنها رقم نمی خورد. در حال حاضر برای پیشبرد 
برنامه های جاری بنیاد با اعتبارات موجود، با مشکل مواجه هستیم و 
وضعیت نامطلوبی داریم. در صورتی که نسبت فایده به هزینه در حوزه 
نخبگان به شدت بالا اســت ولی ما این را در نظر نمی گیریم و بنده 

معتقدم متأسفانه تقسیم درست بودجه اتفاق نمیفتد.

پیشنهاد افزایش وام 
خرید مسکن نخبگان به 

۳ میلیارد

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

تهران !!

آیا نسخه جاده ای هایپرکار لمان پژو ۹X8 ساخته خواهد شد؟
یکی از خبرســازترین خودروهای چند سال اخیر مســابقات لمان را می توان پژو ۹X۸ دانست. از همان زمان معرفی این خودرو 
شایعاتی درباره احتمال تولید نسخه جاده ای وجود داشت و حالا رئیس پژو به سؤالات دراین باره پاسخ داده است.زمانی که قوانین 
جدید مسابقات لمان برای اولین بار منتشر شد ابهاماتی درباره الزامی بودن یا نبودن تولید نسخه جاده ای از مدل های حاضر در 
پیســت به وجود آمد. همین امر باعث ایجاد شــایعاتی درباره تولید نسخه جاده ای از هایپرکار پژو ۹X۸ شد اما چنین چیزی رخ 
نداد. البته به طور خلاصه باید گفت طبق قوانین مسابقات لمان تولید نسخه جاده ای از مدل های مسابقه ای الزامی نیست هرچند 

به نظر می رسد روزنه امیدی برای تولید ۹X۸ با پلاک شخصی وجود داشته باشد.

گریزمان و کاسیمیرو در راه پیوستن به رونالدو؟
دو بازیکن بزرگ فوتبال اروپا با النصر به توافق دست پیدا کردند و راهی این تیم عربستانی خواهند شد.به گزارش ایسنا، علی الحربی، 
خبرنگار عربستانی اعلام کرد باشگاه النصر با آنتوان گریزمان، بهترین گلزنان تاریخ باشگاه اتلتیکومادرید، و کاسیمیرو، هافبک برزیلی 
منچستریونایتد، به توافق دست پیدا کرده است و این دو بازیکن در تابستان پیش رو پیراهن النصر را بر تن خواهند کرد.این خبرنگار 
عربستانی مدعی شد که هم گریزمان و هم کاسیمیرو موافقت خود را برای حضور در النصر اعلام کرده اند و توافقات نهایی صورت گرفته 
است.النصر در فصل جاری با درخشش کریستیانو رونالدو عملکرد بسیار خوبی از خود نشان داده است و هم در رقابت های لیگ عربستان 

و هم در لیگ قهرمانان آسیا از مدعیان اصلی قهرمانی است.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب ظلمات سپید
کتاب ظلمات سپید روایت سفرهای اکتشافی و ماجراجویی های 
باورنکردنــی هنــری ورزلــی )henry worsley( در قطب جنوب 
)جنوبگان( به روایت دیوید گرن اســت. روایت مبارزه و تلاشــی 
جسمی و روحی که گاه فراتر از توان بشر است. وسعت بی پایانی 
را تصور کنید که در آن نور خیره کننده ی منعکس شده از سطح 
برف چشــمانتان را می زند. با هربار تنفس ســوز سرمای منفی 
هشــتاد درجه را به شــش ها وارد می کنید و پیشروی با وجود 
بادی که هرلحظه شــما را به عقب می راند ســخت و ســخت تر 
می شــود. وزن ســورتمه و وســایلی که به همراه دارید چیزی 
حدود ۱۵۰ کیلوگرم است و آن ها را با یک  طناب به دور کمرتان 
بسته اید. کمی که پیش می روید تنها چشم انداز پیش رو چوب های 
اسکی تان است و  حالا باید شروع کنید به بالا رفتن از یک شیب 
بسیار تند ولی انگشتان دست و پایتان را حس نمی کنید. خسته 
و ناامیدید ولی ذهنتان به شــما نهیب می زند کمی دیگر پیش بروید چون برای رســیدن به قطب جنوب باید روزانه 
حدود ۱۳ کیلومتر در برف و بوران پیشــروی کنید. این بخشــی از شرح مصایب سفرهای جذاب و اعجاب انگیز هنری 
ورزلی، اکتشاف گر بزرگ قطب جنوب در کتاب ظلمات سپید بود. هنری که سابقه ی حضور در ارتش و تمرینات سخت 
و طاقت فرســا را داشت، تصمیم گرفت تا به تبعیت از اسطوره ی مجسم خود، ارنست شکلتون سفر اکتشافی بزرگی را 
ترتیب دهد. ارنست شکلتون که هنوز هم از او به عنوان مدیری مدبر یاد می کنند و در حوزه های مدیریت و برنامه ریزی 
الگوی بســیار موفقی است، در سال ۱۹۰۸ برنامه ی اکتشاف نمرود را برنامه ریزی کرد و به همراه گروهش عازم قطب 
جنوب شد. او  در حالی که تنها ۱۷۰ کیلومتر با مقصد فاصله داشت به دلیل کمبود منابع غذایی و در خطر بودن جان 
افراد گروهش تصمیمی جســورانه گرفت و از راه آمده بازگشت. این شرح تلاش ناکام شکلتون و تصمیم شجاعانه اش، 
هنری جوان را که هنوز در مدرســه تحصیل می کرد و از طریق کتاب خاطرات سفر اکتشافی شکلتون با او آشنا شده 

بود، سخت تحت تاثیر قرار داد.

آدام سندلر
آدام ســندلر یکی از پردرآمدترین بازیگران هالیوود 
است. او کارنامه ی ســینمایی پرباری دارد، با اینکه 
بیشتر اوقات نقش یک مرد نسبتاً دیوانه اما مهربان 
را بازی کرده اســت. برخی شــاید فیلــم های او را 
کمدی هایی احمقانه بدانند، اما تماشاگران کماکان 
او را دوســت دارند. آدام در بروکلین، نیویورک در ۹ 
ســپتامبر سال ۱۹۶۶ زاده شــد، مادرش یک معلم 
مدرســه مهد کودک، و پدر او استنلی سندلر، یک 
مهندس برق بود، خانواده وی یهودی هســتند و از 
مهاجران یهودی روســی تبارند. او پس از نقل مکان 
در سن ۶ سالگی در منچســتر، نیوهمپشایر بزرگ 
شد، وی در دبیرستان مرکزی منچستر تحصیل کرد. 
سندلر از دانشگاه نیویورک، مدرسه هنر تیش در سال 
۱۹۸۸ فارغ التحصیل شد. سندلر پس از حضور موفق 
در یک برنامه زنده تلویزیونی به نام saturday night live در چندین فیلم هالیوودی حضوری موفق داشــت 
به طوری که مجموع این فیلم ها فروشــی در حدود ۲ میلیارد دلار آمریکا داشــت.]۲برخی از آثار معروف 
سندلر عبارتند از:آقای دیدز )۲۰۰۲(، پنجاه قرار اول )۲۰۰۴(، کلیک )۲۰۰۶( و تو حریف زوهان نمی شی 
)۲۰۰۸(، قصه های وقت خواب )۲۰۰۸(؛ و هچنین فیلم پیکســل ها، پینه دوز، مخلوط اشاره کرد. کمدین، 
خواننده، فیلم نامه نویس و تهیه کننده آمریکایی است. او از سال ۱۹۹۰ تا ۱۹۹۵، قبل از بازی در فیلم های 
هالیوودی، یکی از بازیگران سریال Saturday Night Live بود که مجموعاً بیش از ۴ میلیارد دلار در گیشه به 
دست آورد. او در سال ۲۰۲۲ دارایی خالص تخمینی ۴۸۰ میلیون دلاری داشت و قراردادی برای سه فیلم 

دیگر با نتفلیکس به ارزش بیش از ۳۵۰ میلیون دلار امضا کرد.]۱[

فرهنگ

نماینــدگان مجلس از محل منابع حاصل از عوارض صادراتی 
کلیــه مواد و محصولات معدنی، اعتبــارات لازم برای اجرای 
قانون جهش تولید دانش بنیان را پیش بینی کردند. به گزارش 
خبرنگار مهر، نمایندگان مجلس شــورای اسلامی در جلسه 
نوبت صبح امروز )سه شــنبه ســوم بهمن مــاه( و در جریان 
رســیدگی به گزارش کمیســیون تلفیق لایحه بودجه سال 
۱۴۰۳ در بخــش درآمدی، با بندهای الحاقی ۲ و ۳ تبصره ۶ 
این لایحه موافقت کردند. بند الحاقی ۲- وزارت امور اقتصاد و 
دارایی مکلف است نسبت به واریز کلیه منابع حاصل از عوارض 
صادراتی کلیه مواد و محصولات معدنی صنایع معدنی، فلزی و 
غیر فلزی، محصولات نفتی، گازی و پتروشیمی به صورت خام 
و نیمه خام به ردیف درآمدی شــماره ۱۱۰۵۲۰ مالیات موضوع بند )ز( تبصره ۶ قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل 
کشــور به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۵۱۸ و حقوق ورودی ماشین آلات، تجهیزات و قطعات تولیدی، صنعتی، 
معدنی و کشــاورزی به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۴۱۸ جدول شماره پنج این قانون اقدام نماید.میزان قطعی 
عوارض صادراتی و فهرست کالاهای مشمول ظرف ۲ ماه پس از ابلاغ این قانون به تصویب هیأت وزیران می رسد. 
کلیه منابع حاصله جهت اجرای قانون جهش تولید دانش بنیان به معاونت علمی و فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری اختصاص می یابد به نحوی که معادل ۵۰ درصد از آن صرف افزایش صندوق نوآوری و شکوفایی 
شــود تا زمان تصویب فهرست کالاهای مشمول این بند، فهرست تصویب نامه هیأت وزیران، موضوع بند )ص( 
تبصره ۶ قانون بودجه ۱۴۰۱ مبنای اجرای این بند می باشد.سازمان برنامه و بودجه کشور مکلف است تخصیص 
ردیف هزینه ای بند را هر ماه به صورت یک دوازدهم صادر نماید. دبیرخانه شورای راهبردی فناوری ها و تولیدات 

دانش بنیان موظف است گزارش عملکرد این بند را هر ۶ ماه یک بار در اختیار مجلس قرار دهد. 
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واکنش امبومو بعد از پیوستنش به یونایتد
مهاجم کامرونی برنتفورد با امضای قراردادی بلندمدت به عضویت منچستریونایتد درآمد.به گزارش ایسنا، منچستر یونایتد رسما از امضای قرارداد 
با برایان امبومو، ستاره کامرونی برنتفورد، خبر داد. قرارداد امبوموی ۲۵ساله تا ژوئن ۲۰۳۰  اعتبار دارد.امبومو فصل پیش با به ثمر رساندن ۲۰ 
گل در رتبه چهارم جدول گلزنان لیگ برتر قرار گرفت. او همچنین هشت پاس گل را هم تدارک دید. این مهاجم از زمان صعود برنتفورد به 
لیگ برتر میانگین چشمگیر ۱۸ گل زده در هر فصل را حفظ کرده است.این بازیکن آفریقایی در اولین صحبت هایش پس از امضای قرارداد با 
منچستریونایتد گفت: از لحظه ای که فهمیدم فرصتی برای پیوستن به منچستریونایتد وجود دارد، به هیچ وجه تردید نکردم. یونایتد باشگاهی 
اســت که از کودکی رویایش را در ســر داشتم و پیراهنش را در کودکی می پوشــیدم. ذهنیت من این است که هر روز بهتر از روز قبل باشم. 
می دانم که با یادگیری از روبن آموریم، مربی تیم، و بازی در کنار بازیکنان درجه یک، روحیه و شخصیت لازم برای رسیدن به سطح بالاتری را 
در اینجا دارم. یونایتد باشگاهی عالی با ورزشگاهی شگفت انگیز و هوادارانی فوق العاده است و همه ما مصمم هستیم که برای بزرگ ترین جام ها 

رقابت کنیم.


